
پس از قریب به ۱۰ سال وقفه در توزیع سراسری شیر 
دانش آموزی، امسال حدود هشت میلیون دانش آموز 
در مدارس ابتدایی دولتی، دو روز در هفته شیر رایگان 
دریافت می کنند. به گزارش ایسنا، تاریخچه توزیع شیر 
رایگان در مدارس به بالغ بر ۲۰ سال قبل بر می گردد؛ 
با این حال گرچه بین سال های ۷۹ تا ۹۴ حدود ۱۲ 
میلیون دانش آمــوز ایرانی در کلیه مقاطع تحصیلی 
شیر پاستوریزه و استریل دریافت کرده اند اما باید گفت 
عملا از سال ۹۵ به بعد شیر رایگان به صورت سراسری 

در مدارس توزیع نشد.
طبق آمارهایی که مســئولان وقت از توزیع شیر در 
مدارس ارائه کرده اند، باید گفت از سال ۹۵ اقداماتی به 
صورت گزیده ای و محدود انجام شده است به طوری 
که در سال ۹۵ در حالی آموزش و پرورش وعده توزیع 
۷۰ نوبت شیر در مدارس را داده بود که شیر در دو ماه 
ابتدایی سال تحصیلی توزیع نشد و دلیل آن بدهی و 
معوقاتی بود که از قبل به شرکت های تامین کننده 
شیر وجود داشت؛ نهایتا نیز علیرغم اینکه استانها به 
طور میانگین تا ۲۵ نوبت شیر در مدارس توزیع کردند 

اما باز هم به شرکت های شیر بدهکار شدند.
تا دی ماه ۹۶ نیز اعتباری برای توزیع شیر رایگان به وزارت 
آموزش و پرورش تخصیص نیافت، شاید همین مشکلات 
در تامین بودجــه و اعتبار بود که باعث شــد آموزش و 
پرورش اعلام کند که اولویت این وزارتخانه برای توزیع 
شیر مدارس در سال ۹۷ بر روی مدارس ابتدایی و مناطق 
محروم و آن هم بین ۲۴ تا ۴۰ نوبت شیر در سال تحصیلی 
اســت. اما این وعده  هم محقق نشد چراکه به زعم وزیر 
وقت آموزش و پرورش، تخصیص اعتبار آن در »هاله ای 
از ابهام« بود و به دلیل مشکلات درآمدی دولت و خزانه، 

امکان تخصیص بودجه فراهم نشد.
سال ۹۸ اولویت نخســت توزیع شیر رایگان مدارس 
به اســتان های کمتر برخوردار مانند ایلام، بوشهر، 

خراسان جنوبی، خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
کهگیلویه و بویراحمد و هرمزگان تعلق  گرفت و طی 
دو ســال ۹۹ و ۱۴۰۰ اگرچه خبرهــای کمرنگی از 
تخصیص بودجه برای شــیر مدارس در لوایح بودجه 
سالانه شنیده می شد اما به دلیل پاندمی کووید ۱۹ و 
تعطیلی آموزش حضوری مدارس، عملا هیچ شیری 
بین دانش آموزان توزیع نشد. سال گذشته اما اعلام شد 
که وزارت آموزش و پرورش در صدد اجرای طرح »باغ« 
)بسته های غذایی( برای توزیع تغدیه رایگان از جمله 
شیر در بین دانش آموزان محصل در مناطق محروم با 
اولویت دانش آموزان دختر در مناطق روستایی، کم 
برخوردار و عشایری است. درواقع پیش بینی آموزش و 
پرورش اجرای طرح »باغ« برای همه استان ها بود اما به 
دلیل عدم تخصیص اعتبارات از سوی سازمان برنامه، 
این طرح به طور کامل محقق نشد و شیر رایگان دانش 
آموزی فقط در بین دانش آموزان مناطق کم برخوردار 

و آن هم تنها در هشت استان توزیع شد.
برای امسال اما نمایندگان در بررسی لایحه برنامه هفتم 
توسعه، توزیع شیر رایگان در مدارس ابتدایی را تصویب 
کردند و این یعنی توزیع شــیر رایگان در بین دانش 
آموزان ابتدایی حداقل برای پنج سال آینده تکلیفی 
قانونی است که دولت موظف به اجرای آن است و برای 

تامین اعتبار آن باید فکری عاجل شود.
وزارت آموزش و پرورش نیــز از ابتدای مهرماه اعلام 
کرد که امسال پس از وقفه حدودا ۱۰ ساله، شیر رایگان 
در تمام مدارس ابتدایی کشور و برای دو روز در هفته 
توزیع می شود. بر اساس اظهارات علی فرهادی معاون 
برنامه ریزی و توسعه منابع وزیر آموزش و پرورش پس 
از آنکه مهرماه بحث تامین اعتبار و امکان بستن قرارداد 
بدون مناقصه با کسب قیمت از سازمان حمایت از تولید 
کنندگان و مصرف کنندگان و نظارت وزارت بهداشت 
و وزارت جهاد کشــاورزی انجام شد، وزارت آموزش و 

پرورش از ۱۲ آبان آماده عقد قرارداد با همه شرکت ها 
برای توزیع شیر بود اما چون حدود ۱۰ سال در توزیع 
شیر مدارس تعویق افتاده بود کارخانجات و شرکت ها 
آماده تولید این حجم از شیر نبودند. نهایتا از آذر امسال 
توزیع شیر در کشــور و در چند استان از جمله تهران 
آغاز شد، البته این توزیع با اولویت مناطق محروم و از 
استان های خراسان جنوبی، خراسان شمالی، سیستان 
و بلوچستان، کرمان و گلستان شروع شد. در حال حاضر 
مدارس ابتدایی تمام استان های کشور به جز هرمزگان 
تحت پوشش توزیع شیر رایگان دانش آموزی قرار دارند. 
برای مثال همه دانش آموزان شهر تهران در روزهای 
یکشنبه و چهارشنبه و برای هفتاد دوره تا پایان سال 

تحصیلی جاری شیر رایگان دریافت می کنند.
توزیع شیر به صورت کامل و ۱۰۰ درصدی مشخصا 
در ۱۶ اســتان اعم از آذربایجان شــرقی، آذربایجان 
غربی، اردبیل، زنجان، خراســان شــمالی، خراسان 
جنوبی، خراسان رضوی، گلستان، کرمان، سیستان و 
بلوچستان، یزد، اصفهان و چهارمحال و بختیاری برای 
دو نوبت در هفته انجام می شود و تقریبا شش استان 

کشور تحت پوشش ۳۰ تا ۷۰ درصدی قرار دارند.
طبق اعلام مسئولان، علت اینکه هنوز توزیع شیر در 
برخی استان ها به پوشش ۱۰۰ درصدی نرسیده ، دور 
دســت بودن برخی مدارس و عدم امکان رفت و آمد 
به صورت دو روز در هفته اســت، به طوری که هر دو 
هفته یک بار یا ماهی یک بار خودروهای توزیع شیر در 
این مدارس شیر را توزیع می کنند که البته در چنین 

شرایطی شیر چهار هفته را تحویل مدارس می دهند.
از سوی دیگر هشت استان نیز برای توزیع شیر رایگان 
قرارداد بسته اند که در این اســتان ها یک وعده شیر 
توزیع شــده یا در حال توزیع است. علت آن هم نبود 
شــرکتی برای توزیع شــیر در مدارس ابتدایی این 

استان ها است.

مهدی نقویان رئیس سیمافیلم اعلام کرد که سریال 
»ترور« که به بخشــی از مجاهدت های حاج قاســم 
سلیمانی می پردازد از ۱۴ یا ۱۵ دی ماه پخش خود را 

همزمان با سالگرد این سردار شهید آغاز خواهد کرد.
ســریال »ترور« روایتی از ماجرای ترور نافرجام حاج 
قاســم در کرمان را به تصویر می کشد. سریالی که از 
دو سال پیش زمزمه ساخت آن مطرح شد و بالأخره 
به سرانجام رسید و این روزها مراحل پایانی خودش را 
طی می کند. عوامل سازنده و مدیران تلویزیون پیش 
از این نوید پخش این سریال را در ایام سالگرد شهید 
قاسم سلیمانی داده بودند. مهدی نقویان رئیس مرکز 
سیمافیلم از شروع پخش این ســریال در ۱۴ یا ۱۵ 
دی ماه همزمان با سالگرد حاج قاسم سلیمانی خبر داد.

ســریالی که به گفته مجتبی امینی تهیه کننده آن، 

بازیگری نیســت که نقش حاج قاسم را بازی کند اما 
درباره ایدئولوژی و تفکر جهانی حاج قاســم صحبت 
می کند. او به ایــن نکته تأکید کرده بــود: »در قصه 
»ترور« ما در یک ماموریتی هســتیم و به شخصیت 
حاج قاسم نمی رسیم. بازیگری نقش سردار سلیمانی 
را بازی نخواهد کرد. ما در ده ها فیلمی که ساختیم، 
قهرمان های مختلفی خلق کردیم و مخاطب با آن ها 
همذات پنداری کرد، به آن ها علاقمند شــده و آن ها 
را پذیرفت و پیگیرشان بود؛ اما در کارهایی از جنس 
»ترور« )با موضوع سردار سلیمانی(، مخاطب قهرمان 
را می شناسد، شما نمی توانید او را به مخاطب معرفی 

کنید چون او را می شناسد.«
رئیس مرکز ســیمافیلم همچنین در پاسخ به سؤال 
خبرنگار تسنیم درباره ســاخت یک سریال با قالب 

پرتره و بیوگرافی درباره زندگی حاج قاسم سلیمانی، 
خاطرنشان کرد: ان شاءالله با کمک و همراهی مکتب 
سلیمانی ما شــاهد یک ســریال کامل بیوگرافی از 
شهید حاج قاسم سلیمانی باشیم. سالی یک سریال 
و سینمایی بسازیم هم مخاطب می بیند و مسیری که 

هیچ وقت تمام شدنی نیست.
او همچنین افزود: کاری که برای اولین بار در رســانه 
جمهوری اســلامی انجام شــده به مینی سریال ۸ 
قســمتی »ترور« برمی گردد که آماده شده و از ۱۴، 
۱۵ دی ماه روی آنتن می رود. این سریال درست است 
مستقیم به شخصیت حاج قاســم نمی پردازد اما در 
واقع اهمیت حاج قاسم در منطقه و شجاعت و زکاوت 
فرماندهی  این ســردار بزرگ را در جای جای سریال 

مطرح می کند.

برخی از نویســندگان کتاب کــودک و نوجوان 
بر این باورند از دهه ۱۳۹۰ بــه بعد به دلیل نوع 
سیاستگزاری و تحریم های اقتصادی، بازار کتاب 
کودک و نوجوان از رونق افتاده و به جای آن، بازار 
برخی از کتاب های ترجمه کــه از آنها با عنوان 
کتاب های ســوپرمارکتی یاد می شــود، داغ تر 

شده است.
یکی از حوزه هایی که در چند سال اخیر متاثر از 
شــرایط اقتصادی و تحریم ها بوده، حوزه کتاب 
کودک و نوجوان اســت. این حوزه در دهه های 
مختلف فراز و فرود بسیاری داشته و در دهه های 
۱۳۴۰ و ۱۳۵۰ به اوج خود دست یافت و در دهه 
۱۳۶۰ به دلیل برگزاری جشــنواره ها وضعیت 
بهتری پیدا کرد اما از دهه ۱۳۹۰ به بعد به دلیل 

سیاستگزاری های موجود و تحریم های اقتصادی 
با مشکلاتی روبه رو شــده و تعداد شمارگان آن 

کاهش یافته است.
در کنار این امر، شاهد داغ تر شدن بازار کتاب های 
ترجمه به دلیل کمتر شــدن هزینه تصویرگری 
و هزینه تالیف نیز هســتیم که این امر ســبب 
شــده، برخی کتاب هــای ترجمه کــه از آنها با 
عنوان کتاب های »ســوپرمارکتی« یاد می شود 
در دســترس کــودکان و نوجوانان قــرار گیرد. 
اهمیت پرداختن به بحث کتاب کودک و نوجوان 
سبب شد پژوهشــگر با »محمود برآبادی« عضو 
هیات مدیره انجمن نویسندگان کودک و نوجوان 
و »جمال الدین اکرمی« نویســنده، تصویرگر و 

مترجم به گفت وگو بنشیند.

»جمال الدین اکرمی« پیرامون روند کتاب کودک 
در دهه های مختلف می گوید: اگر بخواهیم روند 
ادبیات کودک را بررســی، به طــور طبیعی باید 
از زمانی آغاز کنیم که بازنویســی افســانه ها در 
نخســتین ســال های ۱۳۰۰ به بعد شروع شد 
و آن هم بیشــتر مدیــون نویســندگانی مانند 
صبحی مهتدی است که افســانه ها را بازنویسی 
می کردند و یا تصویرگرانــی مانند لیلی تقی پور، 
محمود جوادی پور و محســن وزیرمقدم که آن 
را تصویرگــری می کردند. به عبارتــی در ابتدا 
نوشتن داستان مستقل برای کودک خیلی مورد 
توجه نبود و بیشــتر نویســندگان به بازنویسی 
داســتان هایی مانند کلیله و دمنه و یا شاهنامه 

می پرداختند.

سردار طلائی نیک با اشاره به شهادت سردار سیدرضی 
موسوی گفت: به طور حتم این جنایت مستحق مجازات 
است و صهیونیست ها باید در انتظار تاوان عملیات اخیر 
خودشان باشند و انتظار پرداخت تاوان این عملیات این 
رژیم و عناصر آن را زجرکش خواهد کرد. ســردار رضا 
طلائی نیک سخنگوی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح با اشاره به شهادت سردار سیدرضی موسوی اظهار 
داشت: شهادت مستشار ایرانی سردار سیدرضا موسوی 
نشان دهنده خصلت تروریستی و نقض آشکار حاکمیت 
کشور سوریه و همچنین ایجاد ناامنی و تلاش برای جنگ 
افروزی های این رژیم اشــغالگر است و به طور حتم این 
جنایت مستحق مجازات اســت و باید در انتظار تاوان 
عملیات اخیر خودشان باشند و انتظار پرداخت تاوان این 

عملیات این رژیم و عناصر آن را زجرکش خواهد کرد.
وی افزود: پاسخ مقتدرانه و هوشمندانه این عملیات در 

زمان و مکانی اجرا خواهد شد که اهداف رژیم صهیونیستی 
از اینگونه عملیاتها را محقق نکنــد. طلایی نیک ادامه 
داد: مکتب فکری و دفاعی حاج قاســم زنده و پویا است 
و شهادت سردار ســلیمانی موفقیتی برای استکبار در 
پی نداشت و امروز پس از چهار ســال از شهادت سردار 
ســلیمانی جبهه مقاومت به صورت خودجوش بیش از 
پیش رشد کرده و توانمند شده است. سخنگوی وزارت 
دفاع تصریح کرد: مهمترین مسئله در منطقه و جهان، 
جنگ غزه است. ناکامی ها و شکســتهای هشتاد روزه 
اسراییلی ها در این جنگ برای همگان آشکار شده است و 
در واقع طوفان الاقصی که محصول ده ها سال جنایت رژیم 
اسراییل بود، از همان ابتدا پیروز به دنیا آمد و اسراییل قادر 
به جبران آن نیست. وی افزود: رژیم با تشدید جنایت های 
خود در منطقه دوران سیاه خود را پشت سر می گذارد. 
امروز در غزه شاهد دو جبهه بشریت و مقاومت و جبهه 

شکست صهیونیست ها هستیم. جبهه بشریت پشتیبان 
غزه و فلسطین شــده اســت که در این جبهه شهادت 
بیش از ۲۰ هزار نفر را شاهد هستیم اما در مقابل شاهد 
تلفات سنگین نظامیان بدون دستیابی به اهداف اعلامی 
هستیم. طلایی نیک تاکید کرد: در این جنایتها و تجاوزات 
اسراییل، آمریکا شریک اصلی است و این نهضت جهانی 
علیه صهیونیسم به ســمت آمریکا هم در جریان است. 
سخنگوی وزارت دفاع در ادامه سخنانش گفت: وزارت 
دفاع طبق تدابیر فرمانده کل قوا پشتیبانی از نیروهای 
مسلح را با هماهنگی سیاستهای ابلاغی ستادکل نیروهای 
مسلح برعهده دارد. این پشــتیبانی از تحقیق و توسعه 
راهبردی تا دستیابی به فناوری ها و نوآوری محصولات 
دفاعی، تولید و تامین نیازمندی های نیروهای مســلح، 
صادرات محصولات دفاعی و همچنین خدمات معیشتی 

و ارائه خدمات مهندس دفاعی را شامل می شود.

شروع پخش سریال »حاج قاسم« از تلویزیونتدوام توزیع شیر رایگان در مدارس برای ۵ سال 

بی رمقی بازار تالیف کتاب کودک 

رشد 31 درصدی تولید محصولات دفاعی 
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وزیر اقتصاد خبر داد:

افزایش ۷ درصدی 
تجارت خارجی 

هدفگذاری تجارت 
1۰ میلیارد دلاری با اوراسیا

ارز آوری ۱۶ میلیارد 
دلاری صنعت پتروشیمی 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

کاهش فشارهای 
اقتصادی با دلارزدایی

هر چه بتوانیم پیمان های دو 
یا چند جانبه با کشور های 
طرف تجــاری خود منعقد 
کنیم، تقاضا بــرای دلار در 
مبادلات تجاری کاهش پیدا می کند و این کاهش 
تقاضا سبب ایجاد تغییراتی می شود. با پیمان های 
دو یا چنــد جانبه می توانیم علاوه بر اســتفاده از 
ظرفیت های تجــاری از ظرفیــت پولی خود هم 
مطلوب تر و صحیح تر استفاده کنیم. پیمان های 
دو یا چند جانبه منجر به توسعه و رشد اقتصادی 
می شود، مورد دیگر اینکه زمانی که این پیمان های 
شکل می گیرد کاهش فشــار های ارزی وارده به 

کشور را شاهد...

  جعفر قادری، نماینده مجلس
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وزیر ارتباطات:

هیچ فناوری جایگزین 
ارتباطات پرسرعت 
فیبرنوری نمی شود

هیچ تصمیمی برای افزایش نرخ بنزین گرفته نشده است

اولویت تامین ارز برای واردات خودرو
صفحه2

صفحه3

دلارزدایی  در بانک  مرکزی 
دلار از سبد ارزهای مسافرتی حذف می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه 
هیچ فناوری نمی تواند جای ارتباطات پرســرعت 
مبتنی بر فیبر نوری را بگیرد، گفت: فقط در حدود 
یک سال گذشته بیش از ۳.۵ میلیون پوشش در پروژه 
فیبر نوری منازل و کسب و کارها ایجاد شده است. به 
گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »عیسی 
زارع پور« در جلسه بررسی وضعیت پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارهای اســتان البرز که با حضور 
»مجتبی عبداللهی« استاندار این استان برگزار شد، با 
اشاره به اهمیت و ضرورت این پروژه، تاکید کرد: پروژه 
ملی منازل و کســب و کارها، زیرساخت ارتباطات 
کشور را تا دهه های آینده تامین می کند. وی با اشاره 
به اینکه اجرای این پروژه در قانون بودجه و لایحه 
برنامه هفتم توسعه نیز قید شده است، افزود: بر اساس 
همین قوانین، اجرای پروژه فیبر نوری منازل و کسب 
و کارها برای وزارت ارتباطات و همه دستگاه ها تبدیل 
به تکلیف شده اســت. زارع پور با بیان اینکه عنوان 
می شود به جای فیبر نوری می توانیم از ارتباطات 
ماهواره ای استفاده کنیم، تصریح کرد: در آمریکا که 
ارتباطات ماهواره ای هم وجود دارد، کنگره این کشور 
برای توسعه فیبر نوری منازل آن مبلغی ۴۰ میلیارد 
دلار تصویب کرده اســت، زیرا هیــچ فناوری نمی 
 تواند جای ارتباطات پرسرعت مبتنی بر فیبر نوری

 را بگیرد. وزیر ارتباطات با اعلام اینکه پس از افتتاح 
فیبر نوری استان گلستان به پوشش پنج میلیون 
و ۲۰۰ هزار خانوار رســیده ایم، گفت: این در حالی 
است که فقط در حدود یک سال گذشته بیش از ۳.۵ 
میلیون پوشش در پروژه فیبر نوری منازل و کسب و 
کارها ایجاد شده است. وی با بیان اینکه هماهنگی و 

همکاری دستگاه های سطح...

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۵/۵۵۱/د مورخ۱۴۰۲/۰۸/۰۶موضوع ابلاغ بند۱ صورتجلسه شــماره۱۳۹ مورخ۱۴۰۱/۰۶/۲۸ شورای اسلامی شهر اندیشه،نسبت به فروش دارایی های غیرمنقول از طریق 

مزایده عمومی به اشخاص حقیقی یا حقوقی واجد شرایط اقدام نماید.
۱-موضوع مزایده:عبارت است از فروش یک قطعه زمین با کاربری ورزشی واقع دربلوار پرنیان فاز۲اندیشه

۲-با قیمت پایه کارشناسی به شرح جدول ذیل:

قیمت پیشنهادی پایه مزایده به صورت ۵۰%نقدی+مابقی اقساط ۳۶ماهه با نرخ۲۳% )ریال(قیمت پیشنهادی پایه مزایده به صورت ۳۰%نقدی+مابقی اقساط ۲۴ماهه با نرخ۲۳% )ریال(قیمت کلی پیشنهادی پایه مزایده به صورت تماما نقدی)ریال(مساحت)مترمربع(

۵۹۶۸/۹۰۴۴۷/۶۶۷/۵۰۰/۰۰۰۵۲۸/۱۹۰/۱۴۳/۲۱۶۵۳۵/۷۵۷/۲۶۶/۹۴۴

۳-تضمین شرکت در مزایده: سپرده شرکت در مزایده مبلغ ۲۶/۷۸۷/۸۶۳/۳۴۷ریال می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم وشماره ثبت پاکت الف  دریافت نماید.
الف:رسید بانکی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده ۰۱۱۳۹۹۴۴۵۶۰۰۱ نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد۲۴۱۷

ب:ضمانت نامه بانکی
ج(مطالبات پیمانکاران نزد دستگاه های اجرایی مربوطه

تذکر۱:ضمانت نامه های بانکی می بایست در زمان بازگشایی دارای اعتبار بوده وبرای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد وهمچنین می باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود. 
تذکر۲:به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثرداده نخواهد شد.

۴- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده: از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان ساعت اداری پنجشنبه مورخ۱۴۰۲/۱۰/۰۷ و محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت  www.setadiran.ir می باشد.
۵- مهلت ومحل تسلیم پیشنهادات: متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز دوشنبه مورخ۱۴۰۲/۱۰/۱۸پیشنهاد قیمت خود را درسامانه تدارکات الکترونیک www.setadiran.ir  بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل 

وشماره ثبت پاکت الف دریافت نمایند.
تذکر: صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب( و)ج(دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.درجلسه بازگشایی پاکت های)ب(و)ج( اسناد فیزیکی )کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست. 

۶- مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده:
متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت در مزایده اقدام نمایند.

۷-زمان بازگشایی پیشنهادها:
بازگشایی پیشنهادات روزچهارشنبه مورخ۱۴۰۲/۱۰/۲۰ می باشد.

۸- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
۹-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مزایده است.

بهروز کاویانی-شهردار شهر اندیشه تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۰۹/۲۹                     تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۱۰/۰۶



اقتصاد2
ایران

کاهش ۸۰ درصدی اسقاط خودرو 
رئیس انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودروهای 
فرسوده با اشاره به اینکه افراد خودروهای فرسوده 
خود را تحویل مراکز اســقاط نمی دهند یا مراکز 
خودروهای خود را اسقاط نمی کنند، گفت: همین 
امر باعث کاهش ۸۰ درصدی اسقاط خودرو در سه 

ماهه گذشته شده است.
محمود مشهدی شــریف درباره تسهیلات ارائه 
شده برای اســقاط خودرو گفت: در ۱۰ دی ماه 
۱۴۰۱ قانون ساماندهی خودرو لازم الاجرا شد و 
دولت طی سه ماه فرصت داشــت تا آیین نامه از 
رده خارج کردن خودروهای فرسوده را به تصویب 
برساند. این فرصت سه ماه ۱۰ اردیبهشت به پایان 
رسید. هشت ماه از این موضوع گذشته اما آیین 

نامه تصویب نشده است.
وی ادامه داد: در این آیین نامه بسته های تشویقی 
و تنبیهی فراوانی دیده شده که در بخش تنبیهی 
بیمه خودروهای فرسوده به صورت پلکانی افزایش 
خواهد یافت و سهمیه سوخت خودروهای فرسوده 
حذف می شود. بسته تشویقی شامل بهره مندی از 

تسهیلات و جدول معادل سازی است.
رئیس انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودروهای 
فرســوده عنوان کرد: در جدول معادل ســازی 
خودروهایی که سن کمتری دارند گواهی اسقاط 
بیشتری خواهند داشت بنابراین خودرویی که ۲۰ 
سال سن دارد گواهی آن بیشتر از خودرویی بوده 

که دارای ۳۰ سال سن است.
وی در گفت وگو با برنامه روی خط اقتصاد افزود: با 
توجه به اینکه این موضوع در شهریورماه به بیرون 
درز کرد خیلی از صاحبان خودروهای فرسوده از 
اسقاط خودروهایشان امتناع کردند گفتند ممکن 
است تعداد گواهی اسقاطشان بیشتر شود به همین 
خاطر تا شــهریور ۱۴۰۲ حدود ۳۰ هزار دستگاه 
اسقاط شد اما در سه ماه گذشته با ۸۰ درصد افت 
اسقاط مواجه هستیم. افراد خودروهای فرسوده 
خود را تحویل مراکز اســقاط نمی دهند یا مراکز 

خودروهای خود را اسقاط نمی کنند.
مشهدی شریف تصریح کرد: تاخیر هشت ماهه هیئت 
دولت متاسفانه سبب شد ســتاد نوسازی ناوگان به 
هدف اســقاط ۱۰۰ هزار خودرو نرسد. امیدواریم در 
هفته جاری هیئت دولت پس از هشت ماه تاخیر در 
تصویب آیین نامه این موضوع را تصویب کند و ابلاغ 
شود. وی اظهار کرد: با تصویب آیین نامه رکورد سال 
۱۳۹۳ که ۳۳۰ هزار دستگاه بوده شکسته می شود و 
به مرز اسقاط ۵۰۰ هزار دستگاه که جزو اهداف برنامه 

هفتم توسعه است خواهیم رسید.

رشــد ۶.۱ درصدی تخلیه و 
بارگیری کالا 

مدیرکل بندری و دریایی ســازمان بنادر گفت: 
مجموع تخلیــه و بارگیری کالا هــای نفتی و 
غیرنفتی طی ۹ ماه امســال رشد ۶.۱ درصدی 
داشــته اســت. عادل دریس، مدیرکل بندری 
ســازمان بنادر دریانوردی گفت: میزان تخلیه 
کالا های نفتی تا پایان آذر ماه امســال در  بنادر 
مالکیتی و حاکمیتی سازمان بنادر و دریانوردی 
معادل ۲۰ میلیون و ۹۸۱ هزار و ۳۷۳ تن، میزان 
تخلیه کالا های غیرنفتــی معادل ۳۶ میلیون و 
۴۶۲ هزار و ۳۷۳ تن و مجموع تخلیه کالا های 
نفتی و غیرنفتی معادل ۵۷ میلیون و ۴۴۳ هزار 
و ۷۴۶ تن بوده است. به گفته وی میزان بارگیری 
کالا های نفتی در بنــادر مالکیتی و حاکمیتی 
ســازمان بنادر و دریانوردی تا پایــان آذر ماه، 
معادل ۶۱ میلیون و ۷۴۱ هزار و ۱۹۸ تن، میزان 
بارگیری کالا های غیرنفتی ۵۳ میلیون و ۵۸۲ 
هزار و ۱۰۷ تن و مجموع بارگیری کالا های نفتی 
و غیرنفتی معادل ۱۱۵ میلیــون و ۳۲۳ هزار و 
۳۰۵ تن بوده است که در مجموع حاکی از رشد 
۵.۳ درصدی در بخش کالا های نفتی و رشد ۲۱.۳ 

درصدی در بخش کالا های غیرنفتی است.
او می گوید: مجموع تخلیه  و  بارگیری کالا های 
نفتی تا پایان آذر ماه، معادل ۸۲ میلیون و ۷۷۲ 
هزار و ۵۷۱ تن و جمع تخلیه  و  بارگیری کالا های 
غیرنفتی ۹۰ میلیون و ۴۴ هزار و ۴۸۰ تن بوده؛ 
همچنین مجموع تخلیه  و بارگیری کالا های نفتی 
و غیرنفتی در مدت  زمان  معادل ۱۷۲ میلیون و 
۷۶۷ هزار و ۵۱ تن بوده که حاکی از رشــد ۶.۱ 
درصدی در بخش تخلیه  و بارگیری کالا های نفتی 
و غیرنفتی، رشد ۸.۶ درصدی در بخش تخلیه  و 
بارگیری کالا های غیرنفتی و رشد ۳.۵ درصدی 
در بخش تخلیه  و بارگیری کالا های نفتی نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته است. او گفت: میزان 
تخلیه  و  بارگیری صورت گرفته در بخش عملیات 
کانتینری نیز تا پایان آذر ماه، معادل ۱ میلیون 
و ۹۱۷ هــزار و TEU ۳۵۴ بود کــه در قیاس با 
عملیات کانتینری طی مدت مشابه سال گذشته، 

رشد ۴.۳ درصدی را نشان می دهد.

اخبار

ســخنگوی دولت درباره 
احتمال افزایــش قیمت 
بنزین در هنگام بررســی 
لایحه بودجه سال آینده در 
مجلس گفت: لایحه بودجه 
به صورت عمومی در رسانه ها منتشر می شود و متن 
آن موجود است و هیچ تصمیمی برای افزایش نرخ 

بنزین در دولت گرفته نشده است.
»علی بهادری جهرمی« سخنگوی دولت در نشست 
خبری خود ضمن محکومیت اقدام تروریستی رژیم 
صهیونیستی در به شهادت رساندن سردار »سید رضی 
موسوی« خاطر نشان کرد: رژیم جعلی صهیونیستی 
روز گذشته در اقدامی تروریستی با حمله به منطقه 
مسکونی در سوریه سردار »سید رضی موسوی« را به 
شهادت رساند که این شهادت را به مردم ایران تسلیت 

می گوییم و آن را محکوم می کنیم.

رکورد بی سابقه تولید برق در دولت سیزدهم
وی عنوان کــرد: رئیس جمهــور در چهاردهمین 
بازدید میدانی یا نظارت ســتادی روز گذشــته به 
وزارت نیرو رفت و یکی از طرح هایی که به افتتاح 
رسید آغاز به کار ۴ هزار مگاوات برق خورشیدی بود 
که با نهایی شــدن این طرح از ۱۰۰ مگاوات انرژی 
خورشــیدی می توانیم به ۵ هزار و ۱۰۰ مگاوات 

انرژی خورشیدی دست یابیم.
بهادری جهرمی بــا بیان اینکــه در دولت مردمی 
تاکنون ۸هزار و ۸۰۰ مگاوات ظرفیت جدید تولید 
برق وارد مدار شــده اســت، گفت: این یک رکورد 
محسوب می شــود. در حوزه برق ۸۵ درصد از برق 
جدیدی که وارد مدار شــده اســت به بخش تولید 
اختصاص یافته است. دبیر هیأت دولت خاطر نشان 
کرد: ۴ هزار مگاوات افزایــش تولید در انرژی پاک 

خواهیم داشت. وزارت نیرو در این دولت برنامه ریزی 
برای افزایش ده هزار مگاواتی را در دست اجرا دارد. 

وزیر ارتباطات درخواســت رفع فیلتر 
گوگل پلی را داده است

دبیر هیأت دولت افزود: با همیــن رویکرد، رئیس 
جمهور دســتور داد تا مرکز ملــی فضای مجازی 
بازبینی در ضوابط و رویکردها انجام دهد. کارگروه 
تعیین مصادیق مجرمانه در قوه قضاییه هم مسئول 
محدودسازی است، ولی رویکرد دولت این است که 
جایی اگر تخلفی از قانون صــورت می گیرد ، رویه 

خطا اصلاح شود، نه اینکه مسدودسازی شود.
وی ادامه داد: به پلتفرم های خارجی اعلام شــده 
طبق روال فعالیت در کشورهای اروپایی اقدام کنند 
تا نماینده ای داشته باشند و امکان استیفای حقوق 
مردم وجود داشته باشد. انتظار مردم این است که 

اگر تخلفی صورت گرفت، امکان اســتیفای حقوق 
آنها وجود داشته باشــد.وزیر ارتباطات درخواست 
رفع فیلتر گوگل پلی را داده است، اما کارگروه تعیین 
محتوای مجرمانه این کار را هنوز انجام نداده است.

مزایای قراردادتجاری بی سابقه ایران و ۵ 
کشور اوراسیا

ســخنگوی دولت درباره امضای قــرارداد تجاری 
با ۵ کشور اروســیا گفت: در چارچوب موافقتنامه 
و لایحه ای که برای عضویت در شــانگهای تقدیم 
مجلس شــد مجوز قانونی اخذ شــده است اما اگر 
نیازمند اخذ مجوز قانونی دیگری باشــد در همان 

مسیر قانونی اقدامات طی خواهد شد.
وی درباره آثار و مزایای این موافقتنامه عنوان کرد: 
موافقتنامه ای که با حضور وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت با ۵ کشــور حوزه اوراسیا از جمله بلاروس، 

قزاقستان، قرقیزستان، روســیه و ارمنستان امضا 
شد کمک کار توسعه و تســهیل تجارت میان این 
کشــورهای خواهد بود و هزینه های تجارت را هم 

تسهیل و هم کاهش می دهد.
سخنگوی دولت با بیان اینکه این قرارداد به افزایش 
تجــارت غیرنفتی به ویژه در بخــش خصوصی که 
در حوزه های غیرنفتی بیشتر فعال هستند کمک 
می کند، مطرح کرد: بر این اساس تعرفه های گمرکی 
بین این کشورها کاهش پیدا می کند لذا تجارت در 
این کشــورها به صرفه تر و رقابت پذیرتر می شود، 
جذابیت های تجــاری ایران هم برای تجار ســایر 
کشــورها افزایش پیدا می کند که امکان تعاملات 

دوطرفه تجاری برای دوطرف سهل تر باشد.
دبیر هیأت دولت خاطرنشان کرد: همچنین سازو 
کار ویژه ای نیز برای تجارت اقلام راهبردی بین این 
کشورها ایجاد می شوند ما قراردادهای مشترکی در 
حوزه های تامین اقلام راهبردی مانند گاز و کالاهای 
اساسی با همین کشورها داریم که سازو کارها را به 
شدت تسهیل و باثبات تر و ایمن تر می کند و تعرفه 
گمرکی هم در بیــش از ۸۰ درصد اقــلام در بازار 
اوراسیا برای صادرات ایران صفر خواهد شد یعنی 

امکان رقابت فعال را در این زمینه ایجاد می کند.
سخنگوی دولت در ادامه درباره اینکه کدام دستگاه ها 
درباره رفع آلودگی هوا ترک فعــل کردند گفت: در 
جهت اجــرای هوای پــاک در این دولــت اقدامات 
متعددی صورت گرفته اســت که از جمله می توان 
حرکت به سمت برقی ســازی خودروها اشاره کرد. 
چرا که برای تامین ارز حوزه واردات خودرو، اولویت با 

خودروهای هیبریدی و تامین فناوری برای آن است.
وی ادامه داد: پیش از این ایستگاه شارژ خودرو برقی 
در سطح شهر یا کلان شــهرها نبود ولی در دولت 
سیزدهم فقط در تهران بیش از ۱۰۰ ایستگاه شارژ 
خودرو برقی فعال شده است تا زیر ساخت های لازم 

برای بهره وری در این حوزه فراهم شود.

هیچ تصمیمی برای افزایش نرخ بنزین گرفته نشده است

اولویت تامین ارز برای واردات خودرو 

هدفگذاری تجارت ۱۰ میلیارد 
دلاری با اوراسیا 

سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه 
صنعت، معــدن و تجارت گفت: بــا امضای 
موافقتنامه تجارت آزاد بیــن ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا، کالاهــای ایرانی مزیت 
رقابتی بیشتری در بازار کشــورهای عضو و 
کشورهای ثالث به دســت می آورند. »سید 
روح اله لطیفی« اظهار داشت: اوراسیا اولین 
اتحادیه ای است که ایران توانسته به صورت 
عملیاتــی مباحث تعرفــه ای را مطرح کند و 
ارقام آن را به صفر برســاند؛ همچنین میزان 
کالاهایی که در زمان اجرای موافقتنامه تجارت 
 ترجیحی به صــورت قابل توجهــی افزایش 

داشته است.
وی با بیان اینکه این افزایش چشــمگیر در 
تجــارت ایران و پنج کشــور عضــو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا به معنای برداشته شدن 
موانع تجاری است، خاطرنشــان کرد: ایجاد 
مناطق آزاد تجاری مشترک یعنی محدودیت 
۸۰۰ قلــم کالا از بین مــی رود و فراتر از آن 
تولید کالاهایی که مــورد توجه برای واردات 
و صادرات هســتند به دلیل گســترده شدن 

معافیت ها افزایش پیدا می کند.
لطیفــی با بیــان اینکــه حجم تجــارت در 
بخش های مختلف کالایی با نزدیک شــدن 
تعرفه ها به صفر افزایش پیدا می کند، تصریح 
کرد: در این شــرایط، کالاهای ایرانی دارای 
مزیت رقابتی می شــوند و می توانیم با تعرفه 
حداقلی وارد بازار این کشورها شویم و اعضای 
اتحادیه نیز به بازار ایران دسترسی بیشتری 

پیدا می کنند.
سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه 
صمت گفــت: یکــی از مهم تریــن اقدامات 
در ایــن موافقتنامــه کاهش هزینــه بهای 
تمام شــده برای مصرف کننده و خریدار در 
کشــورهای عضو اتحادیه و ایران است؛ زیرا 
در تجارت ارزان تر بــودن قیمت کالا و بهای 
 تمام شــده مهم ترین موضوع بهای محسوب 

می شود.
وی افزود: یکی از انگیزه هــای خرید در کنار 
کیفیت کالا و اســتمرار تامیــن کالا در بازار 
هدف، خریــد ارزان تر محصول اســت که با 
کاهش موانع و تعرفه های گمرکی بین ایران 
و اعضای اتحادیه اوراســیا انجام می شــود و 
همچنین شــاهد هســتیم که این مولفه که 
اهمیت بسیاری در دســتیابی به کالا در بازار 
هــدف دارد می توانیــم در بازارهای یکدیگر 

کالاهای بیشتری را خرید و فروش کنیم.
لطیفی با بیان اینکه این ظرفیت ها با اجرای 
موافقت نامه تجارت آزاد ایجاد شــده است، 
تاکید کرد: موافقت نامه تجارت آزاد برای اولین 
بار ایران را با حجم چشــمگیری از صادرات و 
واردات در جهان مواجــه می کند که با وجود 
شرایط تحریمی سال های گذشته یک اقدام 
مهم برای شکســت سیاســت های تحریمی 

غرب است.
سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه 
صمت اظهار داشت: ایران با موافقتنامه تجارت 
آزاد به بازاری با ســالانه هزار میلیارد دلاری 
تجارت دسترسی پیدا کرده است که با بیش 
از ۱۸۵ میلیــون نفر جمعیت و ســهمی ۲۰ 
درصدی از جغرافیای زمین می تواند ظرفیت 

بسیاری را در اختیار ایران قرار دهد.
وی افزود: منابع غنی از نفت و گاز، چوب، منابع 
معدنی و صنایع در اختیار کشــورهای عضو 
اوراسیا قرار دارد و ایران نیز با دارا بودن مسیر 
عبور مناسب صنایع به روز مختلف امتیازاتی را 
در اختیار این کشورها قرار می دهد و از سوی 
دیگر نیز می تواند در حوزه نفت گاز همکاری 
لازم را انجــام دهد. لطیفی گفــت: به غیر از 
مسیر سازی، کریدور سازی، مسائل اقتصادی 
مستقیم در مسائل نظامی، امنیتی و اجتماعی 
می توانیم در ظرفیت بزرگی را برای یکدیگر 

فراهم کنیم.
به گفته سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت 
خانه صمــت، عضویــت ایران در ســازمان 
شانگهای و سازمان همکاری های اکو همراه 
با برخی از اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا 
می تواند ظرفیتی برای ورود به کشــورهای 
ثالث باشد و اشتراکات بســیاری را برای بازار 
کشورهای دیگر فراهم کند. وی گفت: تجارت 
با حذف موانع به چند برابر خواهد رســید به 
طوری که در گام نخست و در سریع ترین زمان 
می توانیم به تجارت ۱۰ میلیارد دلار با اعضای 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا با اجرای موافقتنامه 

تجارت آزاد دست یابیم.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت گفــت: با امضای 
موافقت نامــه تجارت آزاد بین ایــران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا بازار جدیدی برای صنعت گران 

ما باز می شود.
عباس علــی آبادی در حاشــیه جلســه امضا 
موافقت نامه تجارت آزاد ایران با اتحادیه اوراسیا 
گفت: توسعه تجارت بر تعمیق تمدن ها و روابط 
اجتماعی کار لازمی است و اساسا توسعه تجارت 
اســت که می تواند دوام و قوام بدهــد، به روابط 
سیاســی و روابط اجتماعی. ما همــه تلاش را 
کرده ایم تا در نقاط مختلف دنیا این توســعه را 
ایجاد کنیم. کشــورهای همسایه ما که اتحادیه 
اوراسیا از جمله مهمترین آن اجتماعات اقتصادی 
است، هدف ما بوده برای ایجاد ارتباط و توسعه 
روابط تجاری و لذا از ســال ها پیــش مذاکرات 
مفصلی صورت گرفته و اقداماتی انجام شــده و 

الان در حال به نتیجه رسیدن است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشــت: با 
امضای موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اوراســیا 
فصل تازه ای برای رسیدن به یک بازار بزرگ برای 
صنعت گران ما باز می شــود، در همسایگی که 

روابط سیاسی و دیپلماتیک خوبی با هم دارند. 
البته چالش هایی نیز دارند و باید خودشــان را 
آماده کنند برای یک رقابت مفید و ســازنده که 
توســعه دهنده فناوری و ظرفیت ها و توانایی ها 

باشد. 
وی بیان داشــت: در مدت زمانی کــه ایران با 
اتحادیه اوراســیا موافقتنامه تجارت ترجیحی 
داشــت، میزان مبادلات تجاری ما تا چند برابر 
افزایش یافت، به ویژه اینکه در شــرایط خاصی 
هســتیم که محدودیت هایی از نواحی خوبی به 
ما اعمال می شود، اینجا می تواند فرصت خوبی 
برای بســیاری از نیازهایمان باشد و همچنین 
ما نیز از ظرفیت هایی برخوردار هستیم که می 
توانیم برای اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا 

مفید باشیم. 
علی آبادی اظهار داشت: بنابراین امضا موافقتنامه 
تجارت آزاد برای صنعت گران ما فرصت بســیار 
خوبی است برای دســتیابی به کالاهایی که ما 
تولید می کنیم.  موافقتنامه تجــارت آزاد ایران 
با اتحادیه اقتصادی اوراســیا در سن پترزبورگ 

روسیه امضا شد.

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: ما اختیار و امکانش 
را برای تغییر تعرفه های ارتباطی داریم اما هر نوع تغییر تعرفه ، مشروط بر آن 
است که اگر تغییر تعرفه انجام شود، اپراتور چگونه می خواهد افزایش درآمد 
را هزینه کند. امیر محمدزاده لاجوردی - معاون وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در حاشیه چهارمین روز نمایشگاه تلکام در جمع خبرنگاران درباره 
افزایش تعرفه های ارتباطی اظهار کــرد: وزارت ارتباطات یک وزارتخانه 
تخصصی اســت و ســازمان تنظیم مقررات ارتباطات هم موضوعات را 
تخصصی بررسی می کند؛ که در این راستا بحث افزایش تعرفه ها مطالبه 

اپراتورها بوده و هست.
وی افزود: حتی این مطالبه در سال های اخیر بیشتر هم شده است؛ ما در 
بازه های زمانی مختلف داده های آن ها را دریافت می کنیم و متناسب با شرایط 
تصمیم می گیریم. الان هم طبیعتا اپراتورها  درخواســت داده  و داده های 
آماری خود را به رگولاتوری ارائه کرده اند؛ ما اختیار و امکانش را برای تغییر 
تعرفه داریم اما هر نوع تغییر تعرفه ای مشــروط بر این است که اگر تغییر 
تعرفه ای رخ دهد، اپراتور این افزایش درآمد را چگونه می خواهد هزینه کند.

لاجوردی در ادامه صحبت هایش تأکید کرد: بنابراین ما از اپراتورها در همه 
بازه های زمانی درخواست برنامه توسعه ای کرده  و شاخص های ارتقای شبکه 
را به آن ها اعلام کرده ایم که شاخص های متفاوتی است. بحث دیگر مرتبط 

با توسعه فناوری های نو و جدید مانند ۵G  است.
وی با بیان اینکه در حوزه ۵G برنامه خود را بــه اپراتورها اعلام کرده ایم، 

اظهار کرد که به طور مثال برنامه ریزی ما این اســت ســال آینده باید به 
چه هدف گذاری برســیم. در حال حاضر توپ در زمین اپراتورهای تلفن 
همراه است که آیا این شــاخص ها را می توانند انجام دهند یا خیر. بعضا 
اپراتورها اعلام می کنند که شــاخاص های گفته شــده از ســوی وزارت 
 ارتباطات و رگولاتوری، در بخش پوشــش شــهری، روستایی، جاده ای و 

غیره سخت گیرانه است.
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تصریح کرد: در سال 
۱۳۹۶ میزان سرمایه گذاری یک اپراتور حدود یک میلیارد دلار بود اما الان 
سرمایه گذاری اپراتور ما از یک میلیارد دلار به ۳۰۰ میلیون دلار تغییر کرده 
است. سرمایه گذاری آنها طبیعتا باید افزایش پیدا کند اما اینگونه نیست که 
ما تعرفه تغییر دهیم و اپراتور هیچ تغییری در کیفیت شبکه و زیرساخت 

خود ایجاد نکند.
وی تصریح کرد: بنابراین این موضوع امر جدیدی نیست و سال گذشته و 
امسال شاخص ها در اختیار آنها قرار داده شده و اصرار داریم شاخص های 
گفته شده الحاقیه پروانه آنها شــود زیرا در این شرایط اگر اپراتور تعهدی 
که داده را انجام ندهد، مــا می توانیم آن را جریمه کنیــم. به عبارتی هر 
دفعه می توانیم اپراتور را تا ۱۰ بار جریمه کنیم و در هر بار هم تا پنج درصد 
درآمدش جریمه شود. ما سفت و سخت ایستادگی کردیم، باید اپراتورها 
شاخص ها را بپذیرند و به صورت الحاقیه پروانه آن ها شود تا اگر تعهدشان را 

انجام ندادند، این موضوع قطعا به نفع مردم جبران شود.

رئیس سازمان تنظیم مقررات ارتباطات تصریح کرد: موضوع محدودیت های 
اینترنتی در حوزه کاری من نیست و ما این شاخص ها را بر اساس شرایط 
موجود برای اپراتورها مشــخص می کنیم. این شاخاص ها، شاخص های 
فضایی یا براساس شرایط آینده و گذشته نیست و شرایط فعلی را می سنجیم 
و معتقدیم اپراتورها می توانند به این ها برســند. به عنوان مثال در حوزه 
شبکه ملی اطلاعات شاخص داریم که باید ۱۰ درصد جمعیت شهری ما تا 
انتهای سال ۱۴۰۴ تحت پوشش ۵G  قرار بگیرد و اپراتور باید این موضع 

را متعهد شود.
وی ادامه داد: ما خودمان می دانیم وضعیت شبکه چگونه است و شاخص ها 
را هم خودمان با کمک اپراتورهای ارتباطی تعیین می کنیم و مبنای گزارش 
سازمان تجارت الکترونیکی هم مشخص است که دارای اشکالات فراوانی 
است و با جست وجو در اینترنت می توان فهمید که در جلسه ای که  برگزار 

شد، این گزارش صحت دارد یا خیر.
لاجوردی درباره توسعه هوش مصنوعی در یک سال اخیر و تأثیر آن بر توسعه 
فناوری اظهار کرد: خواه ناخواه ما باید بپذیریم هوش مصنوعی بسیاری از 
ابعاد زندگی کاربر را تغییر می دهد و طبیعتا مقاومت هایی در این راستا وجود 
دارد، به خصوص در سازمان های دولتی که بحث بهره وری با بخش خصوصی 
در آنها کاملا متفاوت است، عملا مقاومتی وجود دارد.  بنابراین در راستای 
استفاده از هوش مصنوعی به دلیل اینکه در راستای بهره وری است و استفاده 

از نیروی انسانی را کاهش می دهد، مقاومت وجود دارد.

مدیــرکل بنــدری و دریایــی ســازمان بنادر 
گفت: مجمــوع تخلیــه و بارگیــری کالا های 
نفتی و غیرنفتی طی ۹ ماه امســال رشــد ۶.۱ 
درصدی داشته اســت. عادل دریس، مدیرکل 
بندری ســازمان بنادر دریانوردی گفت: میزان 
تخلیه کالا هــای نفتی تا پایان آذر ماه امســال 
در  بنــادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر 
و دریانــوردی معادل ۲۰ میلیــون و ۹۸۱ هزار 
و ۳۷۳ تن، میــزان تخلیه کالا هــای غیرنفتی 
معادل ۳۶ میلیــون و ۴۶۲ هــزار و ۳۷۳ تن و 
مجموع تخلیــه کالا هــای نفتــی و غیرنفتی 
 معــادل ۵۷ میلیــون و ۴۴۳ هــزار و ۷۴۶ تن 

بوده است.
به گفته وی میــزان بارگیــری کالا های نفتی 
در بنادر مالکیتی و حاکمیتی ســازمان بنادر و 
دریانوردی تا پایــان آذر ماه، معادل ۶۱ میلیون 
و ۷۴۱ هــزار و ۱۹۸ تــن، میــزان بارگیــری 
کالا هــای غیرنفتی ۵۳ میلیــون و ۵۸۲ هزار و 
۱۰۷ تن و مجموع بارگیــری کالا های نفتی و 
غیرنفتی معــادل ۱۱۵ میلیــون و ۳۲۳ هزار و 
۳۰۵ تن بوده اســت که در مجمــوع حاکی از 

رشــد ۵.۳ درصدی در بخش کالا هــای نفتی 
 و رشــد ۲۱.۳ درصــدی در بخــش کالا های 

غیرنفتی است.
او می گوید: مجموع تخلیه  و  بارگیری کالا های 
نفتی تا پایان آذر ماه، معادل ۸۲ میلیون و ۷۷۲ 
هزار و ۵۷۱ تن و جمع تخلیه  و  بارگیری کالا های 
غیرنفتی ۹۰ میلیون و ۴۴ هزار و ۴۸۰ تن بوده؛ 
همچنین مجموع تخلیــه  و بارگیری کالا های 
نفتی و غیرنفتی در مدت  زمــان  معادل ۱۷۲ 
میلیون و ۷۶۷ هزار و ۵۱ تــن بوده که حاکی از 
رشــد ۶.۱ درصدی در بخش تخلیه  و بارگیری 
کالا های نفتی و غیرنفتی، رشد ۸.۶ درصدی در 
بخش تخلیه  و بارگیری کالا های غیرنفتی و رشد 
۳.۵ درصدی در بخش تخلیه  و بارگیری کالا های 

نفتی نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
او گفت: میزان تخلیه  و  بارگیری صورت گرفته 
در بخش عملیــات کانتینری نیز تــا پایان آذر 
 TEU ۳۵۴ ماه، معادل ۱ میلیون و ۹۱۷ هزار و
بود کــه در قیاس بــا عملیــات کانتینری طی 
 مدت مشابه سال گذشته، رشــد ۴.۳ درصدی 

را نشان می دهد.

گمرک ایــران از واردات قطعــی تعداد 
۴۳۸۶ دستگاه خودرو سواری در ۹ ماهه 

سال جاری به کشور خبر داد.
گمــرک ایــران افــزود: آمــار واردات 
قطعــی انــواع خــودرو ســواری در ۹ 
ماهه ســال جــاری ذیل ردیــف تعرفه 
۸۷۰۳ به تعــداد ۴۳۸۶ دســتگاه و به 

 ارزش ۸۶ میلیــون و ۴۷۸ هــزار دلار 
بوده است. 

بنابراین گــزارش این در حالیســت که 
در ۹ ماهه ســال گذشــته تعداد ۲۴۷ 
دســتگاه خودرو ســواری بــه ارزش ۷ 
 میلیــون و ۵۱۳ هزار دلار وارد کشــور 

شده بود.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: مجموع تجارت خارجی کشور 
در ۹ ماهه امســال، ۱۱۲ میلیارد دلار بوده است که نسبت به ۹ 
ماهه مشابه ســال قبل بیش از ۷ درصد افزایش را نشان می دهد. 
سیداحسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به میزان 
تجارت خارجی گمرک جمهوری اسلامی ایران گفت: گمرک برای 
اولین بار گزارش تجارت خارجی ماهانه را با احتساب آمار صادرات 
نفت، برق و خدمات فنی و مهندسی محاسبه کرد. وی افزود: این 

گزارش حاکی از این اســت که در ۹ ماهه ۱۴۰۲ میزان صادرات 
کشور ۱۵ میلیارد دلار بیش از میزان واردات کشور بوده است. بیش 
از ۶۳ میلیارد دلار ارزش صادرات نفت و غیرنفتی کشور و بیش از 
۴۸ میلیارد دلار ارزش واردات کشور در ۹ ماهه ۱۴۰۲ بوده است. 
خاندوزی افزود: بر این اساس مجموع تجارت خارجی کشور در ۹ 
ماهه امسال عدد ۱۱۲ میلیارد دلار بوده است که نسبت به ۹ ماهه 

مشابه سال قبل بیش از ۷ درصد افزایش را نشان می دهد.

بازار بزرگ اوراسیا در اختیار صنعت گران ایرانی

شروط افزایش تعرفه اینترنت اعلام شد

رشد ۶.۱ درصدی تخلیه و بارگیری کالا 

افزایش ۷ درصدی تجارت خارجی واردات بیش از ۴ هزار خودرو به کشور

گروه اقتصاد ایران وجهان
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دستیار ویژه وزیر صمت گفت: برای رفع مشکلات 
بازار لاستیک تلاش می کنیم تا توزیع را از طریق 
همه بســترهای ممکن از جمله عرضه در بازار و 
سکوهای فروش مجازی انجام دهیم. به گزارش 
اتاق اصناف ایران، در نشستی با حضور رئیس اتاق 
اصناف ایران و دستیار ویژه وزیر صمت، چالش ای 
توزیع لاستیک از طریق »سامانه جامع تجارت« 

بررسی شد. 
سیدعلی لطفی زاده ، مشــاورعالی و دستیار ویژه 
وزیر صمت در این نشســت، گفت: مشــکلات 
به وجود آمده در بازار لاستیک ناشی از عدم تناسب 
عرضه و تقاضا اســت. بر این اساس تلاش داریم 
به اتفاق اتاق اصناف ایران »عرضه« را به صورت 
گســترده انجام دهیم و در ادامــه »توزیع« را  از 
طریق همه بسترهای ممکن چه از طریق کاسبان 
محلی و چه از طریق سکوهای فروش مجازی در 

اختیار مصرف کننده قرار دهیم. 
وی افــزود: باتوجه به نزدیک شــدن به روزهای 
پایانی ســال باید ارتباط بهتــر و نزدیک تری با 
اصناف ایجاد کنیم تا کالاها و آنچه که برای شب 
عید و ماه مبارک رمضان مورد نیاز مردم است به 
وفور در اختیارشان قرار گیرد. نباید اجازه دهیم 
افراد قلیلی که با نیت سودجویی در لباس عمده 
فروش و یا خرده فروش وارد صحنه می شوند، به 
مردم اجحاف کنند و به اعتبار اصناف، این قشر 

شریف خدشه ای وارد کنند.
مشــاورعالی و دســتیار ویژه وزیر صمت گفت: 
خوشبختانه بر اساس گزارشات رسیده وضعیت 
تولید و واردات ما خوب است و دلیل اصلی آن این 
است که ارز بدون وقفه و محدودیت چه برای تولید 
کننده و چه برای وارد کننده تامین می شود. به این 
صورت به مرور کسری بازار در حال جبران شدن 
است و در ادامه با تدبیری که آقای صفایی و سایرین 
در اتاق اصناف ایران به خرج می دهند، محدودیت 
عرضه دو حلقه ای لاســتیک را هم برمی داریم تا 
آرامش بیشتری در بازار حاکم شــود و همه این 

توفیقات حاصل همکاری مشترک ما است.
لطفــی زاده  در ادامه به ارائه گزارشــی از واردات 
لاستیک پرداخت و گفت: واردات لاستیک سایز 
۱۳ نسبت به سال گذشته ۸ برابر افزایش یافته و 
این لاستیک ها به زودی به وفور وارد بازار خواهد 
شد. امیدواریم با این حجم واردات، تقلیلی که در 
سود بازرگانی و گمرکی ایجاد شد و اقداماتی که 
در جهت تامین ارز انجام گرفت، هرچه زودتر به 
قیمت مطلوب برســیم. چراکه قیمت ما هنوز با 
قیمت مصوب فاصله دارد و این موضوع نشــان 
می دهد که اقدامات ما همچنــان باید با جدیت 

ادامه پیدا کند.
وی درباره مشکلات اصناف برای استفاده از سامانه 
جامع تجارت بیان داشت: طبق توافقات انجام شده 
برای ثبت درخواست ها در سامانه جامع تجارت 
الزامی به ثبت اطلاعات به صورت برخط نیست 
و واحدهای صنفی می توانند مدارک و اطلاعات 
را از خریدار دریافت کند و در زمان مناســب آن 

اطلاعات را در ســامانه ثبت کند. بنابراین درج 
اطلاعات در سامانه مانعی ایجاد نمی کند.

مشاورعالی و دستیار ویژه وزیر صمت تاکید کرد: 
درباره سبد فروشی کارخانجات لاستیک، حتما 
پیگیری می کنیم که اصلا بحث ســبد فروشی 
مطرح نباشد و هر سایزی که خود عمده فروش 
تقاضا می کنند در اختیارش قرارشان بگیرد. به 
این ترتیب مشکل ثبت ســفارش پس از خروج 
۸۰درصد از کالاهای خریداری شده هم برطرف 
خواهد شد. لطفی زاده اظهار داشت: قطعی سامانه 
عمدتا به مشکلات اینترنت باز می گردد اما برخی 
موارد به ســامانه مربوط می شــود که پیشنهاد 
کردیم یکی از همکاران بخش ســامانه در اتاق 
اصناف مستقر شــود تا در صورت بروز مشکل با 
ایجاد یک خط ارتباطی، مشکل واحدهای صنفی 

برطرف شود.
در ادامه این نشســت مجتبی صفایی، رئیس اتاق 
اصناف ایران در این نشست با اشاره به دغدغه ها و 
نقطه نظرات روسای اتاق های اصناف سراسر کشور در 
حوزه عرضه لاستیک، گفت: زمانبر بودن پروسه ثبت 
درخواست که مستلزم به درج شماره شاسی، شماره 
موتور و تطبیق آن با کدملی افراد است و همچنین 
قطعی های گاه  وبی گاه سامانه جامع تجارت برای این 
کار، یکی از چالش های جدی مطرح شده از سوی 

همکاران ما در سراسر کشور بوده است.
وی با اشــاره به نیاز مبرم بازار به یک سایز خاص از 
لاستیک، نســبت اقدام کارخانه ها برای تحمیل 
خرید سبدی لاستیک در سایزهای مختلف انتقاد 
کرد و گفت: با اینکه عمده تقاضای بازار برای تامین 
لاستیک سایز ۱۳ و ۱۴ است، کارخانه ها علی رغم 
آگاهی به این موضوع، لاستیک های سایزهای کم 
تقاضای خود را نیز در قاب سبد خرید به متقاضیان 
تحمیل می کنند. این فروش سبدی و اجباری باعث 
شده که انبار فروشندگان مملو از لاستیک هایی شود 
که تقاضایی برای آنها وجود ندارد و این موضوع بیم 
احتکار را از سوی سازمان های ناظر ایجاد می کند. 
این درحالی است که فروشندگان اگر ۸۰درصد از این 
سبد خریداری شده خود را به فروش نرسانند و خارج 

نکنند، امکان ثبت خرید جدید را ندارند.
رئیس اتاق اصنــاف ایران در بخــش دیگری از 
سخنان خود درباره سکوها و پلتفرم های فروش 
مجازی نیز، گفت: مدیــران این پلتفرم ها عنوان 
می کنند که کار ثبت سفارش و خرید لاستیک 
توســط واحدهای صنفی در پلتفرم هــا انجام 
می شــود؛ اما کارخانه این کالاهــا را در اختیار 
واحدهای صنفی قرار نمی دهد. موارد متعددی از 
این دست شکایت ها به اتاق اصناف ایران و تهران 
رسیده که موجبات نارضایتی مردم را نیز فراهم 
کرده است. صفایی با تاکید بر لزوم فراهم کردن 
بسترهای لازم برای عرضه لاســتیک از طریق 
پلتفرم ها گفت: نباید اجازه دهیم عده ای حتی به 
صورت سهوی، زحمات شبانه روزی همکاران ما 
در اتاق های اصناف ایران و وزارت صمت را با سهل 

انگاری پایمال کنند.

هرچنــد خبر امضــای توافق نامــه تجــارت آزاد میان 
ایران و اوراســیا نوید توســعه تجارت خارجی ایران را با 
کشــورهای این منطقه به ویژه روسیه می دهد، اما بنا بر 
گفته صادرکنندگان ایرانی که از مرزهای شمالی کشور 
صادرات انجام می دهند زیرساخت  های صادراتی در این 
مرزها به قدری ضعیف است که حتی برای حجم کنونی 

تجارت نیز کافی نیست.
ایران عزم خود را جزم کرده تا صادرات خود را با کشورهای 
شمالی به طور ویژه روسیه توسعه دهد. به همین منظور 
روز گذشــته توافقنامه تجارت آزاد میان ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا امضا شد و رئیس بانک مرکزی نیز امروز 

در صدر هیاتی فنی به روسیه سفر کرد.
با این حال زیر پوســت صــادرات ایران به روســیه که 
پیشینه ای طولانی دارد، مشکلات بسیاری نهفته و بیم 
آن وجود دارد که تســهیل جریان تجارت در پی به صفر 
رســیدن تعرفه تجارت بین دو کشــور بدون اینکه این 
مشکلات حل شده باشد به وقوع بحران در مسیر تجارت 
بینجامد. یکی از شــواهد حاکی از وجود این مشکلات 
صف کامیون هایی است که در مرزهای آستارا و بیله سوار 
مدت هاست شکل گرفته و موجبات زیان دهی تاجران و 
افزایش هزینه های تجارت را برای آنها فراهم آورده است.

مهران فکری، عضو اتقــا بازرگانی و نائــب رئیس اتاق 
مشترک ایران و آذربایجان در توضیح بیشتر در این باره 
گفت: بیش از چهار دهه اســت که با کشورهای منطقه 
اوراســیا تجارت دارم. ظرفیت تجارت ایران با روســیه 
می تواند بیش از اینها باشــد اما امروز شرایط به گونه ای 
شده که عبور کامیون  ها از مرز ایران به خاک آذربایجان 
گاه با معطلی ۱7 روزه انجام می شود. در حال حاضر روزانه 
27۰ کامیون از گمرک آستارا عبور می کند. من از سال 
۱۳6۸ در مرز آســتارا تجارت دارم در آن سال ها تعداد 
کامیون هایی که از مرز عبور می کردند به 7۰۰ کامیون 
هم می رسید اما حالا هر چند امکانات و تجهیزات پیشرفته 

داشته اما گلوگاه ها سفت تر شده است.
فکری اظهار کرد: به باور من موضوعات سیاسی بر تجارت 
ایران سایه انداخته و برای رفع مشکلات نیاز به ورود وزارت 
خارجه است. علاوه بر اینها زیرساخت ها نیز برای توسعه 
صادرات باید فراهم شــود، پل مرزی آستارا به جمهوری 
آذربایجان 7۰ ســال قدمت دارد و این تنها یک نمونه از 

ضعف زیرساخت هاست.
وی تصریح کرد: در چنین شــرایطی صادرکنندگان در 
بازگشت ارز حاصل از صادرات در فشار هستند، در حالی 
که تفاوت بالای نرخ ارز در ســامانه نیما و بــازار آزاد به 
کاهش حاشیه ســود بازرگانان انجامیده است؛ تا وقتی 
که این مشکلات حل نشــود نمی توان به رشد چشمگیر 

صادرات امیدوار بود.
فرنگیز رحمانی، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی گیلان 
نیز تصریح کرد: مسئولان دولتی در تصمیماتی که برای 
تجارت خارجی ایران از جمله تجارت با اوراسیا می گیرند، 
فراموش می کنند صاحبان کسب و کارهای تجاری چه 
کسانی هســتند و چه نظری در توسعه تجارت خارجی 
ایران دارند، این در حالی است که خود آنها اطلاع کامل از 

شرایط تجارت خارجی ایران ندارند.
وی افزود: صف کامیون هایی که در مرزها شــکل گرفته 
شــاهدی بر همین ناآگاهی از شــرایط موجود اســت. 
کامیون هــا در حالی گاه تا دو هفته معطــل عبور از مرز 
می شــوند که بار آنها فاسدشدنی است و فســاد آنها به 
متضرر شــدن تاجر می انجامد. گاه عبــور کامیون ها به 
دلیل مسائل پیش پا افتاده مانند خراب شدن تجهیزات 
تا چندین ساعت متوقف می شود و در این بین تنها تاجر 

است که به دلیل معطلی بار خسارت می بیند. 
رحمانی ادامه داد: به باور من مســئولان میل به اصلاح 
مشکلات ندارند و جلساتی که با هدف رفع مشکلات برپا 
می شود خروجی ندارد. عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی 
گیلان اضافه کرد: پیش تر گفته شده بود تعرفه تجارت ۸۰ 
کالا در تجارت با روسیه صفر شده است، در حالی که هیچ 

گاه این اتفاق نیفتاد.
وی در نهایت گفت: در چنین شــرایطی صادرکننده در 
بازگرداندن ارز حاصل از صادرات در فشار گذاشته می شود 
البته در اصل قانون بازگشت ارز حاصل از صادرات حرفی 
نیســت اما وقتی کســب و کارهای تجاری در صادرات 
حمایتی دریافت نمی کنند، حتــی نمی توانند وام بانکی 
بگیرند، زیرســاخت های صادراتی نیز کافی نیســت و 
صادرکنندگان باید بر تمام مشکلات مالی و زیرساختی 
بدون کمک دولت غلبه کنند، چطور می توانند ارز حاصل 
از صادرات را به نرخ دولتی به بانک مرکزی برگردانند؟ این 

امر تنها به زیان دهی صادرکننده تمام می شود.

محمدباقر کرمی، رئیس اتحادیه صنف تولیدکنندگان نان های 
فانتزی تهران می گوید: قیمت عرضه نــان اصلا با قیمت مواد 
اولیه تناسب ندارد؛ یعنی قیمت نانی که به مردم عرضه می شود 
با توجه به تورمی که وجود دارد، خیلی پایین تر از قیمت مواد 

اولیه تمام می شود.
قیمت تمام شده نان برای مشتری با قیمت مواد اولیه  که اعضای 
اتحادیه صنف تولیدکنندگان نان های فانتزی تهیه می کنند به 
هیچ وجه تناسب ندارد و در عین حال همین قیمت هم برای 
مشــتری قیمت کمی نیســت. نانواها و اعضای اتحادیه بنا به 
دلایلی نظیر آزاد بودن آرد و گران تمام شدن همه مواد اولیه، 
مشکلاتی مانند حق بیمه و درگاه ملی مجوزها که بدون ضوابط 
مشخص اجازه می دهد هر کسی در هر جایی واحد فانتزی بزند 

در وضعیت نامناسبی به سر می برند.
رئیس اتحادیه صنف تولیدکننده نان هــای فانتزی می گوید: 
اوضاع و احوال صنف با توجه به شرایطی که به وجود آورده اند 

زیاد مناسب نیست و اینقدر مواد اولیه خصوصا آرد گران است 
که همه از این وضعیت می نالنــد. محمدباقر کرمی با تاکید بر 
افزایش بی رویه قیمت مواد اولیه به مشکلات عدیده ای اشاره 
می کند که متعاقب آن برای صنف به وجود آمده است. به گفته 
او:  قیمت عرضه نان اصلا با قیمت مواد اولیه تناسب ندارد. یعنی 
قیمت نانی که به مردم عرضه می شــود با توجه به تورمی که 

وجود دارد، خیلی پایین تر از قیمت مواد اولیه تمام می شود.
رئیس اتحادیه صنف تولیدکننــدگان نان های فانتزی تهران 
با ترسیمی که از شــرایط صنف دارد، اوضاع آن را اصلا جالب 
نمی داند؛ می گوید: با وجود متضرر شــدن، تمام تلاش مان را 

به کار گرفته ایم که قیمت ها را کنترل کرده و ثابت نگاه داریم.
او با توضیح اینکه نانوا ضرر و زیان بالا بودن مواد اولیه و کم  بودن 
قیمت نان را از جیب خود می دهد، می افزاید: به این دلیل که آرد 
ما آزاد است، مشمول قیمت گذاری نیستیم. کرمی می افزاید: 
طبق مصوبه هیات وزیران و صورتجلســه کارگروه ساماندهی 

گندم، آرد و نان ما از ضوابط قیمت گذاری و شــمول آن خارج 
هستیم.

کرمی در کنار آرد به بالا بودن قیمت سایر مواد اولیه نظیر روغن، 
شکر، بهبود دهنده و… هم اشاره می کند. مشکل دیگر صنف به 
بحث حق بیمه برمی گردد و با همه این مشکلات، رئیس اتحادیه 
صنف تولیدکنندگان نان فانتزی به درگاه ملی مجوزها هم اشاره 
می کند و می گوید که هر کسی برای خودش در هر جایی واحد 
فانتزی می زند، یکی کنار دیگری مغازه باز می کند و درگاه ملی 
مجوزها به یک واحد مسکونی هم جواز می دهد و درست است 

که نظارت پسینی وجود دارد؛ اما کار خراب شده است.
رئیس اتحادیه صنف تولیدکننــدگان نان های فانتزی تهران 
می افزاید: ما به قوانین و مقررات دولت تمکین می کنیم؛ اما با 
توجه به آنچه اشاره شد؛ یعنی بالا رفتن قیمت مواد اولیه و عدم 
تناسب آن با قیمت هایی که الان واحدها می دهند به هیچ وجه 

نمی توانیم اوضاع خوبی برای صنف ترسیم کنیم.

معاون اشتغال وزارت کار درباره جزئیات آمار 
ثبتی در سامانه جســتجوی شغلی گفت:در 
حال حاضر، 22۱۰۰۰ فرصت شغلی در این 
سامانه ثبت گردیده است و در برابر ۱۸۰ هزار 
نفر جویای کار، ۸۵۳۰۰ درخواست شغلی در 

سامانه ثبت شده است.
محمود کریمــی بیرانوند،  معاون توســعه 
کارآفرینی و اشتغال در باره سامانه جستجوی 
شــغل گفت: بازار کار از بســیاری جهات با 
ســایر بازارها متفاوت اســت. اگرچه منابع 
اطلاعاتی متفاوتی مانند سرشــماری، نظر 
سنجی، آمارهای ثبتی و... در خصوص وضعیت 
عرضه و تقاضای نیروی کار در کشور موجود 
اســت، لیکن آمارهای موجود کلیه بخش ها 
و جنبه های مختلــف بازار کار را پوشــش 

نمی دهد.
وی ادامه داد: بســیاری از کارجویان به دلیل 
عدم دسترسی کافی و به موقع به موقعیت های 
شغلی خالی مورد تبعیض قرار می گیرند، در 

اینجا نقش مدیریت بازار به عنوان ارائه دهنده 
اطلاعات عرضه و تقاضای نیــروی کار برای 
بسیاری از کارجویان خصوصا برای جوانان و 
مهاجرینی که تازه وارد بازار کار می شوند تاثیر 
گذار و حیاتی است تا عدم تقارن اطلاعات بازار 
کار ارایه شده از سوی بازیگران را مرتفع نماید.

معاون اشــتغال وزارت کار ادامــه داد: برای 
دستیابی به این مهم این سامانه طراحی گردید 
که قراراست در آینده نزدیک در چندین فاز 
ســامانه جستجوی شغل توســعه و تکمیل 
گردد. وی افزود: انتظار می رود با بهره برداری 
از قابلیت های سامانه جستجوی شغل، تولید 
و انتشــار آمار و اطلاعات واقعــی، صحیح و 
قابل اســتناد از عرضه و تقاضای نیروی کار 
تسهیل گردیده و امکان دستیابی به تصویر و 
مختصات سیمای بازار کار در سطوح مختلف 
استانی، منطقه ای و کشوری فراهم و  فرآیند 
سیاستگذاری و هدفگذاری کلان اقتصادی در 

حوزه اشتغال و رفع بیکاری بهبود یابد.

رییس اتحادیه صادرکنندگان زعفران کشور 
گفت: ۱۳6 تن زعفران به ارزش ۱۳۵ میلیون 
دلار از ابتدای امســال تا پایان آبان ماه صادر 
شد که نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
از لحاظ وزنی 2۸ درصد و از لحاظ ارزشــی 
۱۳ درصد رشد نشــان می دهد. »غلامرضا 
میری« دربــاره وضعیت تولیــد و صادرات 
زعفران در سال جاری افزود: بر اساس گزارش 
گمرک جمهوری اســلامی، سال گذشته در 
مجموع 2۸6 تن زعفران بــه ارزش بیش از 
۳۴۰ میلیون دلار به کشورهای هدف صادر 

شده بود.
این مقام صنفی اظهار داشت: در هشت ماهه 
۱۴۰۱ میزان صادرات زعفران از لحاظ وزنی 
۱۰7 کیلوگرم بــه ارزش ۱2۰ میلیون دلار 
بوده است. میری با بیان اینکه زعفران دومین 
محصول ارزشــمند صادراتی ایران اســت 
از 2 عامل اقلیمی دما و بارندگی به شــدت 
آسیب پذیر است، تصریح کرد: بیشترین میزان 

صادرات مربوط به کشورهای اسپانیا، امارات 
متحده عربی، چین و افغانستان است.

نایب رییس شــورای ملی زعفران کشــور، 
کاشــت زعفران را از خرداد ماه تا مهر ماه و 
برداشت را از مهر ماه تا پایان آذر ماه هر سال 
برشــمرد و تصریح کرد: سال گذشته میزان 
تولید زعفران کشــور بیــش از 2۰۰ تن در 
ســطح ۹2 هزار هکتار از اراضی کشــور بود 
که امسال با توجه به استمرار خشکسالی ها 
و کاهش بارندگی برآورد می شود این رقم به 

۱۵۰ تن برسد.
وی با بیان اینکه تولید امسال نسبت به سال 
گذشــته بیش از 2۵ درصد کاهش نشــان 
می دهد، خاطرنشان کرد: این درحالی است 
که میزان تولید زعفران در ســال های ۹۸ و 
۹۹ حدود ۳2۰ تا ۳۳۰ هزار تن بوده اســت. 
میری، علل کاهش تولید زعفران را استمرار 
خشکسالی، کاهش بارندگی ها، کمبود منابع 

آبی و پایین بودن عملکرد در هکتار دانست.

معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی گفت: صنعت 
پتروشیمی کشور طی ســال گذشته ۱6 میلیارد 
دلار ارز آوری برای کشور داشت و تلاش می کنیم 

امسال این رقم افزایش یابد.
شاهمیرزایی معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی گفت: صنعت پتروشیمی 
پیش از انقلاب اســلامی در بحــث تأمین کالا، 
تجهیزات، دانش فنی و کاتالیســت مــورد نیاز 
به طور کامل به خارج وابســته بود، اما امروز بیش 

از ۸۵ درصد نیازهای صنعت پتروشــیمی در این 
بخش ها از طریق شرکت ها و ســازندگان ایرانی 
تأمین می شــود.به گفته او، در حال حاضر ذخایر 
نفتی کشور ۱۵6 هزار  میلیارد است که این یکی 
از افتخارات بزرگ برای ما اســت. شاهمیرزایی 
گفت: تا پایان این دولت صنعت پتروشــیمی را 
بومی ســازی خواهیم کرد؛ هم اکنــون ظرفیت 
تولید سالانه صنعت پتروشــیمی به بیش از ۹2 
میلیون تن و تعداد مجتمع هــای در حال تولید 

نیز به 7۰ مجتمع رسیده است. معاون وزیر نفت 
گفت: در حال حاضر ۱۰۸ طرح پتروشیمی کشور 
در مرحله دریافت مجوز، مطالعه و اجرا هســتند. 
برای امســال ۱2 طرح نیمه کاره در برنامه افتتاح 
قرار گرفت، برای نمونه پتروشیمی همدان را پس 
از حدود 2۰ سال بلاتکلیفی ماه گذشته به مرحله 
اجرا رساندیم. او گفت: صنعت پتروشیمی کشور 
طی سال گذشته، ۱6 میلیارد دلار ارز آوری برای 
کشور داشــت و تلاش می کنیم امسال این رقم 

افزایش یابد. برای نخســتین بار در 6 ماه نخست 
امسال به منظور جلوگیری از خام فروشی و حمایت 
از واحدهای تولیدی، بیــش از ۴۰ هزار میلیارد 
تومان عرضه اعتبار داخلی محصولات پتروشیمی 

انجام شده است.
شــاهمیرزایی گفت: 2۰ طرح مهم پتروشیمی 
برای توســعه زنجیره ارزش افزوده پتروشــیمی 
برای سرمایه گذاری به هلدینگ های بزرگ کشور 

معرفی و پیشنهاد شده است.

مدیرعامل مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران با تأکید براینکه 
دلار از سبد ارزهای مسافرتی 
به کشورهای همسایه حذف 
می شود، گفت: برنامه ریزی 
کرده ایم که بتوانیم ارز کشورهای همسایه یا مقصد را در 

اختیار مسافرین ایرانی قرار دهیم.
علی ســعیدی، مدیرعامل مرکز مبادلــه ارز و طلای 
ایران اظهار داشت: برنامه ریزی کرده ایم که بتوانیم ارز 
کشورهای همسایه یا مقصد را در اختیار مسافرین ایرانی 
قرار دهیم. وی افزود: اگر بتوانیم از ابتدا به مسافر ایرانی 
اسکناس کشور مقصد را بدهیم، برای ایشان راحت تر 
خواهد بود؛ چرا که اگر دلار یا یورو تحویل دهیم دو بار 
هزینه تسعیر باید بپردازند که با این اقدام هزینه های آنها 

را کاهش می دهیم.
این مقام مســئول در خصوص برنامــه بانک مرکزی 
برای تأمین ارزهای مسافرتی سیاحتی و زیارتی اعلام 
کرد: ارز کشــور عراق بصورت دینار، کشــور عربستان 
به صورت ریال، کشــور ترکیه بصورت لیر و امارات به 
صورت درهم پرداخت خواهد شد؛ مطالعات انجام شده 

و اقدامات اجرایی نیز پیگیری شــده است.  سعیدی با 
تأکید براینکه مســافران میلیونی برای این کشــورها 
داریم و طبیعتا اینها تقاضای زیادی بــرای دلار ایجاد 
می کنند، تصریــح کرد: ما با تمام این کشــورها عملا 
مبادلات تجاری داریم و قراردادهای پیمان های پولی 
دوجانبه را با برخی از آنها داریم و با برخی که نداریم هم 
 بانک مرکزی در تلاش برای از ســرگیری پیمان پولی 

دوجانبه است.
وی به دلارزدایی هم اشاره و تأکید کرد: دلارزدایی نه در 
کشور ما بلکه در خیلی از کشورها شکل گرفته است، نباید 
اینطوری تصور شود که دلارزدایی سیاست خاص کشور 
ماست و بحث دیپلماتیک در آن دخیل است درحالی 
که بقیه کشــورها هم دلارزدایی را بخاطر ریسک های 
دلار شروع کرده اند، ماهم در این مسیر گام برداشتیم و 
مرکز مبادله هم این کار را شروع کرده است. کاری که در 
مرکز مبادله باید انجام شود به جمع بندی رسیده ولی در 
خصوص تأمین اسکناس های کشورهای هدف در حال 
پیگیری اقدامات اجرایی هســتیم تا توسط بانک های 

عامل به مرحله اجرای نهایی برسند.
در همین زمینه محسن زنگنه، عضو کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس نیز در این زمینه توضیح داد: 
باید با امضای پیمان های پولی و برقراری مراودات پولی 

و بانکی با استفاده از پول های ملی، سنگینی سایه دلار بر 
اقتصاد کشور را کم کنیم که این کار با گسترده تر شدن 
روابط تجاری با کشورهای مختلف ازجمله کشورهای 
شرقی و امضای  پیمان های پولی با کشورهای مختلف 

طرف قرارداد تجاری مان محقق خواهد شد. 
زنگنه با اشــاره به این که یکی دیگر از ضرورت ها برای 
مهار تورم مردمی کردن اقتصاد است، افزود: می توان با 
مردمی کردن اقتصاد و استفاده از ظرفیت های مختلف 
کشور زمینه را برای رشــد و رونق تولید و در نتیجه آن 
در بهبود وضعیت اقتصادی و کاهش تورم گام برداشت.
جعفر قادری، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی نیز درباره کاهش وابستگی اقتصاد به دلار تاکید 
کرد: عمده تجارت ما با کشورهایی مانند روسیه، چین، 
عراق، افغانستان و امارات است و می توان با این کشورها 
سیاســت تهاتر را اجرا کرد.وی معتقد اســت، نه رشد 
اقتصادی بدون حل مشکل تورم مطلوب است و نه تورم 
بدون حل مشکل رشد اقتصادی مناسب است و به هر 
دو باید همزمان پرداخته شود. بنابراین به جای این که 
برای حل رکود به تورم دامن بزنیم یا تورم را حل کنیم 
که به رکود منجر شود، باید رکورد تورمی را حل کنیم 
و سیاست هایی را به کار بگیریم که هر دو همزمان حل 
شــوند.قادری گفت: اکنون طرح ها و پروژه هایی وجود 

دارد که دولت به آنها ورود کرده است در حالی که بخش 
خصوصی می تواند اینها را انجــام دهد، بدون این که بار 

مالی برای بانک ها داشته باشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

دلار از سبد ارزهای مسافرتی حذف می شود

دلارزدایی در بانک مرکزی 

قیمت عرضه نان با قیمت مواد اولیه تناسب نداردمعطلی ۱۷ روزه کامیون ها در مرز ایران و آذربایجان

رشد ۲۸ درصدی صادرات زعفران ثبت بیش از۲۲۱ هزار فرصت شغلی در سامانه جستجوی شغلی

ارز آوری ۱۶ میلیارد دلاری صنعت پتروشیمی 

 عرضه و توزیع لاستیک در بازار و سکوهای اینترنتی 

کاهش فشارهای اقتصادی با دلارزدایی
جعفر قادری، نماینده مجلس

هر چه بتوانیــم پیمان های دو یا چنــد جانبه با 
کشور های طرف تجاری خود منعقد کنیم، تقاضا 
برای دلار در مبادلات تجاری کاهش پیدا می کند 
و این کاهش تقاضا سبب ایجاد تغییراتی می شود. 
با پیمان های دو یا چند جانبه می توانیم علاوه بر 
استفاده از ظرفیت های تجاری از ظرفیت پولی خود 

هم مطلوب تر و صحیح تر استفاده کنیم.
پیمان های دو یا چند جانبه منجر به توسعه و رشد 
اقتصادی می شــود، مورد دیگر اینکه زمانی که 
این پیمان های شکل می گیرد کاهش فشار های 
ارزی وارده به کشور را شاهد خواهیم بود. مجلس 
بار ها در نشســت ها و بخش های مختلف تاکید 
 داشته که دولت باید به سمت دلارزدایی از تجارت 

حرکت کند.
در حال حاضر دلارزدایی بــه عنوان یک مطالبه 
و خواســت عمومی و وسیع و گســترده در همه 
کشور ها تبدیل شــده و تنها مطالبه کشور های 
آسیایی نیســت وقتی اروپا به صورت جدی این 
موضوع را دنبال می کند. در آمریکای لاتین این 
موضوع را بسیار جدی دنبال می کنند. کشور های 
حتی عربی و کشور های همسو حتی کره جنوبی 
وارد این موضوع شــده و این را به صورت مطالبه 

دنبال می کند. 
طبعا در کشور های آســیایی که بعضی هایشان 
کشور های مورد غضب آمریکا است باید موضوع به 
صورت جدی تر مورد توجه قرار بگیرد و تلاش این 
کشور ها این باشد که زودتر بتوانند از این نقاط فشار 
آمریکا خارج شوند و عبور کنند تا بتوانند خودشان 

را در یک وضعیت باثباتی قرار دهند.
باید هرچه ســریع تر در ارتباطاتی که داریم، در 
تفاهمات و قرارداد هایی که با کشور های مختلف 
می بندیم این موضوع را کامــلا به صورت جدی 
دنبال کنیــم این خودش می توانــد کمک کند 
که بخش عمــده ای از این فشــار هایی که الان 
در مقاطع حســاس متوجه ما می شــود و بعضا 
 اقتصاد ما را آســیب پذیر کرده بتوانیم فشــار ها

 را کم کنیم.
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فناوری و 
اطلاعات

با ســرمایه گذاری در دانش بنیان ها 38 درصد ســود 
دریافت می کنید

با اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی، از امروز، دوشنبه 4 دی ماه، برنامه تلویزیونی 
»شکوفا« بر روی آنتن شبکه یک ســیما می رود و قرار است پروژه ها و طرح های 

دانش بنیان را برای جذب سرمایه مردمی معرفی نماید.
برنامه تلویزیونی شکوفا قرار اســت به معرفی طرح ها و شرکت های دانش بنیانی 
بپردازد که می خواهند با جذب سرمایه های مردمی، علاوه بر توسعه کسب وکار 

دانش بنیان، سرمایه گذاران مردمی را نیز شریک سود خود کنند.
ابزار تأمین مالی جمعی )Crowdfunding( یک سازوکار دقیق است که طی 
آن افراد عادی با هر میزان سرمایه، می توانند در پروژه ها و طرح های دانش بنیان 
سرمایه گذاری کنند و در انتهای پروژه سود دریافت کنند. ایده اصلی تأمین مالی 
جمعی، جمع آوری سرمایه های خرد و مردمی است که می تواند به عنوان منبع 
مالی برای یک طرح فناورانه یا پروژه تحقیق و توســعه برای یک شرکت در نظر 
گرفته شود. با اعلام صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری، قرار است از 
امروز، دوشنبه 4 دی ماه، برنامه جدیدی با عنوان »شکوفا« بر روی آنتن شبکه یک 
سیما برود. شکوفا قرار است ساعت 19 شنبه ها و دوشنبه ها پخش شود و پروژه ها 

و طرح های دانش بنیان را برای جذب سرمایه معرفی نماید.
به گفته صادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی، »میانگین سود این 
طرح ها حدود 38 درصد است و پیش بینی شده اســت که میزان جذب سرمایه 

توسط شرکت های برنده در این مسابقه به 400 میلیارد تومان برسد.«
پیش تر نیز، مســابقه تلویزیونی »کارویا« که برای اولین بار در ســال گذشته از 
شبکه اول  سیما پخش شــد، مسیری برای آشــنا کردن مخاطبین با این روش 
سرمایه گذاری بود. در این برنامه شرکت های دانش بنیان به رقابت پرداختند و پس 
از نظر هیات داوران طرح های دانش بنیان منتخب در سکوهای )پلتفرم( تامین 
مالی جمعی مورد تأیید فرابورس ایران قرار گرفتند و تا یک مدت زمان مشخص 

هر کسی می توانست با هر مبلغی در طرح سرمایه گذاری کند.
در نتیجه برنامه کارویا، 18طرح منتخب بر سکوی تامین مالی جمعی قرار گرفتند. 
از این میان، 17 طرح برنده توانستند با مشارکت 1427 سرمایه گذار علاقه مند، 
به 39 میلیارد تومان سرمایه دست پیدا کنند. برای مثال، تولید برد هوشمند 86 
اینچی، یکی از این طرح های فناورانه بود کــه 3 میلیارد و 200 میلیون تومان از 
169 سرمایه گذار جذب کرد. این شرکت مقرر کرده بود که بعد از یک سال اصل 

سرمایه را با 50 درصد سود به مشارکت کنندگان پرداخت کند.
گفتنی اســت، در تأمین مالی جمعی، شــما با هر مبلغی می توانید در طرح ها 
سرمایه گذاری کنید و بعد از مدت زمان مشخصی اصل سرمایه را با درصد مشخصی 
سود پس بگیرید. نکته جالب توجه در این روش ســرمایه گذاری، این است که 
سرمایه گذاران فقط ســود می برند و اگر میزان جذب سرمایه محقق نشود، اصل 

پول به سرمایه گذاران برگردانده می شود.

راه اندازی نظام اپراتورهای هوشمندسازی در کشور 
رییس پژوهشــکده فناوری اطلاعات پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات ایران 
از راه اندازی نظام اپراتورهای هوشمندســازی در کشــور تا یک ســال آینده خبر داد. 
احســان آریانیان در خصوص راه اندازی اپراتورهای هوشمند سازی گفت: پژوهشکده 
فناوری اطلاعات پژوهشگاه در حال اجرای پروژه طراحی و راه اندازی نظام اپراتورهای 

هوشمندسازی در کشور است که تا سال آینده دستاوردهای آن نمایان خواهد شد.
وی خاستگاه اپراتورهای هوشمندسازی را تحول دیجیتال دانست و افزود: صنعت نسل 
4.0 که به عنوان انقلاب صنعتی چهارم نیز شناخته می شود، تغییرات اساسی در شیوه های 
سنتی ایجاد و در نتیجه بخش تولید را به طور کلی متحول کرده است. در این مرحله از 
صنعت، فناوری های نوظهور )و بالقوه برافکن( مانند هوش مصنوعی، رایانش ابری، کلان 
داده ها، دوقلوی دیجیتال و اینترنت صنعتی اشیا )IIoT(، صنایع را قادر می سازد تا کارایی 
کارخانه و کیفیت و پایداری محصول را افزایش، ایمنی کارگران را بهبود و رشد صنعتی 

را تسریع کنند.
رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات ایران گفت: 
این در حالی است که دنیا از صنعت نسل 4 نیز عبور کرده و در برخی از کشورها صنعت 
نسل 5 با توجه به موضوعات اجتماعی و زیست محیطی و نوآوری های مسوولانه همزمان 
با افزایش بهره وری یا به حداکثر رساندن سود و همچنین افزایش رفاه در صنایع در حال 

پیاده سازی و اجرا است.
آریانیان ادامه داد: اگر این مرحله از توســعه صنعتی کشــور را با عنوان هوشمندسازی 
صنایع نامگذاری کنیم، می توان اعلام کرد که پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات به 
نمایندگی از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و با حمایت ایشان، در حال پیگیری برای 
توسعه شرکت هایی توانمند در کشور جهت رفع نیاز صنایع بزرگ کشور می باشد که به 
نام "اپراتورهای هوشمند سازی" شناخته خواهند شد و مسؤولیت آنها هوشمند سازی 

صنایع کشور خواهد بود.
وی افزود: صنایع مختلف مانند صنعت کشاورزی، اکتشاف و استخراج معادن، صنایع حوزه 
سلامت و بهداشت، صنایع حمل و نقل، صنعت نفت و گاز و به طور کلی تمام صنایع معظم 
و پرکاربرد دنیا درگیر انقلاب صنعتی چهارم شده اند و فناوری های نوظهور صدرالاشاره 
می توانند بنیادی جدید برای هرکدام از صنایع ایجاد کنند که میزان بهره وری و سرعت 
دسترسی به محصول را افزایش و در عین حال هزینه و ریسک آن را کاهش می دهد. در این 
راستا، موضوع هوشمند سازی صنایع در دنیا مطرح شده که در کشور ما هم این موضوع 

در حال پیگیری است.
آریانیان تصریح کرد: به طور مثال صنایع بزرگی مانند صنعت فولاد، آلومینیوم و مس و 
همچنین برداشت آنها و انواع صنایع دیگر وجود دارند که این صنایع باید به سمت هوشمند 
سازی پیش بروند و بتوانند ارتقا بهره وری داشته باشند و در حال حاضر درکشورما این 
شرکت های بزرگ صنعتی مثل فولاد مبارکه اصفهان و یا شرکت مس، اپراتورهای مخابراتی 
و مانند اینها، نیازمند واسطه هایی هستند که بتوانند هوشمندسازی را در این شرکتها پیاده 

سازی کنند و این واسطه ها به نام اپراتورهای هوشمند سازی شناخته می شوند.
وی افزود: توســعه نظام اپراتورهای هوشــمند ســازی به معنای صدور مجوز یا ایجاد 
اپراتورهایی مثل اپراتورهای تلفن همراه نیست. بلکه در اینجا منظور این است که ابتدا 
شرکت های توانمند موجود در کشور در حوزه هوشمندسازی شناسایی شده و سپس به 
روش های مقتضی حمایت می شوند تا آنقدر توانمند شوند که بتوانند نیاز صنایع بزرگ 
کشور برای سیر در مراحل تحول دیجیتال و هوشمندسازی را تأمین کنند. به همین منظور 
هم اکنون طراحی نظام اپراتورهای هوشمند سازی، شناسایی توانمندی ها و نیازمندی های 
کشور در حال انجام و آئین نامه ساز وکارهای لازم برای حمایت از این شرکت ها در قالب 

پروژه ای پژوهشی در پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاه درحال اجرا است.
رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشــگاه ارتباطات و فناری اطلاعات ایران ادامه 
داد: حمایت های تشویقی و معافیت های مالیاتی/ بیمه ای در حال آماده شدن هستند تا 
درنهایت شرکت های توانمندی به وجود بیاید تا بتواند نیاز هوشمندسازی صنایع کشور را 
مرتفع کنند و این نظام در حال طراحی است که امیدواریم تا یک سال آینده این اپراتورهای 
هوشمند سازی و به دنبال آن آزمایشگاه های مناسب ارزیابی اپراتورهای هوشمند سازی 

در کشور ایجاد شود.
وی در پایان در خصوص راه اندازی آزمایشگاه اپراتورهای هوشمند سازی گفت: آزمایشگاه 
اپراتورهای هوشمند سازی هم در برنامه پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاه قرار دارد 
که مأموریت آن ارزیابی توانمندی شرکت ها در حوزه هوشمند سازی و اعتبار بخشی به 
آنها است. به بیان دیگر، منظور نهایی در این آزمایشگاه، تدوین نظام ارزیابی است که منتج 
به صحت سنجی و اعتبار بخشی به این شرکت های توانمند در حوزه هوشمندسازی در 

زیست بوم صنعت و فناوری کشور می شود.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات با تاکید بــر اینکه 
هیچ فناوری نمی تواند جای 
ارتباطات پرسرعت مبتنی بر 
فیبر نوری را بگیرد، گفت: فقط 
در حدود یک سال گذشته بیش از 3.5 میلیون پوشش 
در پروژه فیبر نوری منازل و کســب و کارها ایجاد شده 
اســت. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
»عیسی زارع پور« در جلسه بررسی وضعیت پروژه فیبر 
نوری منازل و کسب و کارهای استان البرز که با حضور 
»مجتبی عبداللهی« استاندار این استان برگزار شد، با 
اشاره به اهمیت و ضرورت این پروژه، تاکید کرد: پروژه 
ملی منازل و کسب و کارها، زیرساخت ارتباطات کشور 

را تا دهه های آینده تامین می کند.
وی با اشــاره به اینکه اجرای این پروژه در قانون بودجه 
و لایحه برنامه هفتم توســعه نیز قید شده است، افزود: 
بر اســاس همین قوانین، اجــرای پــروژه فیبر نوری 
منازل و کســب و کارها بــرای وزارت ارتباطات و همه 
دستگاه ها تبدیل به تکلیف شده است. زارع پور با بیان 

اینکه عنوان می شــود به جای فیبر نوری می توانیم از 
ارتباطات ماهواره ای اســتفاده کنیــم، تصریح کرد: در 
آمریکا که ارتباطات ماهواره ای هم وجود دارد، کنگره 
این کشــور برای توســعه فیبر نوری منازل آن مبلغی 
40 میلیارد دلار تصویب کرده است، زیرا هیچ فناوری 
 نمی تواند جای ارتباطات پرسرعت مبتنی بر فیبر نوری

 را بگیرد.
وزیر ارتباطات با اعلام اینکه پــس از افتتاح فیبر نوری 
استان گلستان به پوشش پنج میلیون و 200 هزار خانوار 
رسیده ایم، گفت: این در حالی است که فقط در حدود 
یک سال گذشته بیش از 3.5 میلیون پوشش در پروژه 

فیبر نوری منازل و کسب و کارها ایجاد شده است.
وی با بیان اینکه هماهنگی و همکاری دســتگاه های 
سطح استان شرط موفقیت این پروژه است، تاکید کرد: 
اگر این هماهنگی و همکاری انجام شود، می توانیم در 
6 ماه آینده کل استان البرز را تحت پوشش شبکه فیبر 

نوری منازل و کسب وکارها قرار دهیم.
زارع پور تصریح کرد: اجرای این پروژه، چهره ارتباطات 
هر شــهری را متحول می کند و به همیــن دلیل خود 
شهرداری ها باید پیگیر اجرای این پروژه در شهر خود 
باشند و اگر مذاکرات با شهرداری ها برای اجرای پروژه 
زمان بســیاری ببرد، چاره ای نداریم که این پروژه را در 

شــهرهای دیگری اجرا کنیم. در این جلسه که شهردار 
کرج و مدیــران اپراتورها و معاونــان و مدیران وزارت 
ارتباطات نیز حضور داشــتند، وزیر ارتباطات به رییس 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی ماموریت 
داد تا در 10 روز آینده با شهرداری کرج به توافق نهایی 

برسد.
استاندار البرز نیز در این جلســه برای رفع مشکلات و 

موانع پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها و همچنین 
توسعه ارتباطات روستایی اســتان اعلام آمادگی کرد و 
قول پیگیری موضوعات مطرح شــده را داد. همچنین 
در این جلسه »مهدی یوسف زاده« مدیرکل ارتباطات 
وفناوری اطلاعات استان البرز گزارشی از آخرین وضعیت 
اجرای پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها و توسعه 

ارتباطات در روستاها را ارائه کرد.

هیچ فناوری جایگزین ارتباطات پرسرعت فیبرنوری نمی شود

ایجاد ۳.۵میلیون پوشش فیبرنوری
News kasbokar@gmail.com

ماینرهــای بیت کویــن در آســتانه نصــف شــدن 
پاداش هایشــان تا چهار ماه دیگــر، روی جدیدترین 
فناوری برای کســب بیت کوین های بیشــتر و رشد 
ســهم بازارشــان و کنار زدن رقبا به شــدت مشغول 
سرمایه گذاری هســتند. طبق گزارش شرکت ماینر 
مَــگ )Miner Mag(، ماینرهایی کــه در بازارهای 
سهام جهان ثبت شــده اند، ماه میلادی جاری متعهد 
شدند حدود 600 میلیون دلاری برای خرید تراشه ها 
و ســرورهای جدید هزینه کنند.  میــزان این رقم در 
دسامبر، تقریبا نصف 1.3 میلیارد دلاری است که برای 

کل سال تعهد داده شده است.
این فوران هزینه با وجود آن صورت می گیرد که ماینرها 
در ریزش ســال 2022 بازار کریپتو، ضرر سنگینی را 
متحمل شدند و اکنون تلاش می کنند از افزایش قیمت 
بیت کوین که به بیش از 44 هزار دلار رسیده و بالاترین 

رکورد 18 ماه گذشته را ثبت کرده است، سود ببرند.
همچنین این افزایش هزینه قبل از طرح برنامه ریزی 
شده در آوریل برای نصف کردن برنامه مشوقی صورت 
می گیرد که همه معاملات بیت کوین را احراز می کند. 
خوش بین ها امیدوارند که نصف شدن پاداش ماینرهای 
بیت کوین که هر چهار ســال یک بار برای کند کردن 
گردش بیت کوین ها صورت می گیرد، از رشــد بیشتر 
قیمت این ارز دیجیتال در سال آینده حمایت می کند 
اما این اقدام ممکن است سودآوری متزلزل ماینرها را 

کاهش دهد.
ماینرها نقش مهمی در عملکرد بیت کوین ایفا کرده و 

با یکدیگر رقابت می کنند تا بلوک های جدید معاملات 
را برای بلاک چین آن تائید کرده و نقش ضامن معامله 
را بر عهده بگیرند و در عوض، برنده با توکن های جدید 
پاداش می گیرد. با این حال، این فرآیند به دلیل ردپای 
عظیم کربنی که ایجاد می کند به شدت مورد انتقاد قرار 
گرفته است. طبق اعلام دانشگاه کمبریج، مصرف انرژی 
بیت کوین، امروزه تقریبا معادل مصرف انرژی لهستان 

یا مالزی است.
پیش بینی می شود نصف شــدن پاداش، اقتصاد این 
صنعت را که در دو سال گذشته، به دلیل هزینه بالای 
انرژی و کاهش قیمت سکه به شدت تحت فشار بوده 
اســت، تغییر دهد. اکنون شــرکت ها برای تجهیزات 
جدید، زیر بار هزینه های زیــادی می روند و امیدوارند 
رقبای خود را که دســتگاه های قدیمی تر دارند، پشت 

سر بگذارند.
شرکت »کلین اسپارک« )CleanSpark( که در نوادا 
مستقر است، یک شرکت استخراج بیت کوین است که 
در سال میلادی جاری، حدود 280 میلیون دلار برای 
خرید تجهیزات ماینینگ متعهد شده و آماده است در 
قبال کسب سهم بزرگتری از بازار، پاداش مالی کمتری 

را قبول کند.
ماتیو شــولتز، مدیرعامل این شــرکت می گوید: این 
وضعیت، بی شباهت به زمانی نیست که چین استخراج 
بیت کوین را در سال 2021 ممنوع کرد. همه ماینرها 

غیرفعال شــدند و درصد پاداش ها بــرای ماینرهایی 
که همچنــان فعال بودنــد، به شــدت افزایش یافت. 
شرکت هایی که این سرمایه گذاری ها را در تجهیزات 
جدید انجام داده اند، احتمالا آنهایی هســتند که دوام 

می آورند.
ماینرهای بیت کوین پیش از این هم زور خود امتحان 
کرده بودند. بســیاری از آنها در دوره صعودی بازار در 
ســال های 2020 و 2021 که قیمت بیت کوین به 69 
هزار دلار افزایش یافته بود، با اســتفاده از بدهی و نرخ 
بهره پایین برای تامین مالی توسعه خود، سرمایه گذاری 
کردند. با این حال، هنگامی که بیت کوین ســه چهارم 
ارزش خود را از دست داد و قیمت انرژی افزایش یافت، 

به شدت ضرر کردند.
شرکت هایی نظیر »کور ســاینتیفیک« و »کامپیوتر 
نورث« اعلام ورشکســتگی کردند و ســایر شرکت ها 
مجبور شــدند موقتا فعالیت های خود را تعطیل کنند 
یا از بعضی از ایالت های آمریــکا پول دریافت کردند تا 
به منظور صرفه جویی در مصرف انــرژی، بیت کوین 

استخراج نکنند.
بهبود قیمــت بیت کوین در ســال 2023، با افزایش 
گمانه زنی های بازار در خصوص این که رگولاتورهای 
 )ETF( آمریکا با تشکیل صندوق قابل معامله در بورس

بیت کوین، موافقت خواهند کرد، روی داده است.
حامیان می گویند موافقت با راه اندازی این صندوق، به 

طور بالقوه میلیاردها دلار سرمایه را از سوی بازیگران 
اصلی وال اســتریت مانند بلک راک و فیدلیتی جذب 
می کند و قیمــت بیت کوین را بســیار بالاتر می برد. 
همچنین طرفداران بیت کوین خاطرنشان می کنند که 
پس از نصف شدن پاداش ماینرهای بیت کوین در ماه 
مه سال 2020، قیمت بیت کوین در 12 ماه پس از آن، 

تقریبا 460 درصد افزایش یافت.
قیمت ســهام ماینرهای بیت کوین هــم افزایش پیدا 
کرده اســت. به عنوان نمونه، سهام شــرکت »رایوت 
پلتفرمز«، 424 درصــد و »ماراتون دیجیتالی«، 681 
درصد در سال 2023 صعود کرده است. قیمت سهام 
این دو شرکت در طول سال 2022، به ترتیب به میزان 
حدود 85 درصد و 90 درصد ســقوط کــرده بود. اما 
امیدها برای افزایش دوباره، مشــروط به استمرار رشد 
اخیر قیمت بیت کوین است. کمیسیون بورس و اوراق 
بهادار آمریکا هنوز هیچ نشانه ای از موافقت با راه اندازی 
صندوق ETF بیت کوین را نداده است. بعلاوه، ماینرها 
 هنوز درگیر هزینه هــای دنیای واقعــی به خصوص 

انرژی هستند.
بر اساس گزارش فایننشیال تایمز، طبق گزارش ماینر 
مَگ، متوسط هزینه اســتخراج یک بیت کوین، حدود 
17 هزار دلار اســت اما این هزینه ممکن است به 34 
هزار دلار افزایش پیدا کند. ولفی ژائو، مدیر تحقیقات 
این شرکت گفت: اگر بیت کوین در قیمت فعلی حدود 
42 هزار دلار بود، ســود چندانی بــرای ماینرها باقی 

نمی گذارد.

راه اندازی خطوط مســتقیم پســتی به منظور تحقق 
بیشــتر مولفه های ســرعت، دقت و امنیت به عنوان 
مهمترین ارکان شبکه پســتی از اقداماتی است که در 
سال های اخیر بیشتر در دستور کار شبکه پستی کشور 
قرار گرفته و همراه با تغییرات بنیادی در سایر بخش ها، 
درسطح کشور در حال انجام است. راه اندازی خطوط 
مستقیم مبادله پستی شــهرها به یکدیگر در ایران با 
هدف افزایش امنیت مرسولات و سرعت سیر آنها سابقه 

چندین ساله دارد.
به طور مثال سال 1400 خط مسقیم مبادلات پستی 
خوزستان-بوشهر راه اندازی شد. گفته شد با راه اندازی 
این خط مستقیم مبادلات پستی، مسیر برای مرسولات 

خوزستان به بوشهر و بالعکس بسیار کوتاه تر شده و از 
مدت سیر مرسولات کاسته می شود.

طبق گفته مدیرکل پست خوزستان مرسولات به مقصد 
استان بوشهر پس از قبول و تجزیه در پست خوزستان 
از طریق این خط به صورت مســتقیم به مرکز بوشهر 
ارسال و در پست بوشهر نیز تجزیه و پس از آن به مقاصد 

مربوطه ارسال می شوند.
با گذشت حدود دو ماه در همان سال یعنی خردادماه 
خط مبادله مستقیم پســتی اراک- اصفهان و اراک- 
خرم آباد راه اندازی شــد که با برقــراری خط مبادله 

مستقیم اراک به اصفهان ارسال و توزیع مرسولات به 
استان های اصفهان، چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه 
و بویر احمد، کرمان، فارس، یزد، خراسان های رضوی 
و شــمالی و جنوبی و با راه اندازی خط مبادله اراک به 
خرم آباد، ارسال به استان های خرم آباد، آذربایجان های 
غربی و شرقی، کردستان، کرمانشــاه، ایلام و همدان 
تســریع پیدا می کنند، البته با این اقــدام حداقل 24 

ساعت در ارسال مرسولات پستی تسریع می شود.
حال بــه تازگی به منظور بسترســازی برای توســعه 
خدمات پســتی و رونق اقتصادی مناطــق محروم و 

روستاها خط مســتقیم مبادله پســتی بین تهران و 
زاهدان وبالعکس راه اندازی شــد. کاهش سرعت سیر 
مرسولات پستی به میزان 12 ساعت، صیانت از امانات 
با جلوگیری از آســیب های احتمالی در جابجایی ها، 
جلوگیری از رســوب مرســولات در مبادی و حذف 
خطوط پیمانــکاری از جمله مزایای این اقدام اســت 
که منجر به رضایتمندی و آســودگی خاطر مشتریان 
می شود. براساس اعلام شرکت ملی پست، با راه اندازی 
این خط جدید پستی؛ هموطنان عزیز در اقصی نقاط 
استان سیســتان و بلوچســتان می توانند به سهولت 
مرسوله های خود را به شبکه پســتی کشور به عنوان 

امانتدار همیشگی خود بسپارند.

دولت چین 105 بازی رایانه ای جدید را تایید و اعلام 
کرد از این صنعت حمایت می کند این درحالی است 
که انتشار پیش نویس قوانین سختگیرانه باعث کاهش 
ارزش سهام شــرکت های تولید کننده بازی رایانه ای 

شد.
پس از آنکه دولت چین قوانین جدیدی برای بازی های 
رایانه ای پیشنهاد کرد، خسارت های زیادی به شرکت 
های سازنده وارد شد، در همین راستا مرجع مطبوعات 
و انتشارات این کشور 105 بازی ویدئویی جدید را تایید 

و اعلام کرد از این صنعت کاملا پشتیبانی می کند.
اداره ملی مطبوعات و انتشارات چین در بیانیه ای در 

حســاب کاربری وی چت اعلام کرد تاییدیه بازی ها 
توسط کمیته کاری انجمن بازی و موسیقی و دیجیتال 
علامتی مثبت است که از تحول سالم در صنعت بازی 
 Counter های آنلاین پشــتیبانی می کند. بــازی
 Firefly متعلق به شرکت تنسنت و War: Future
Assault متعلق به نت ایــز از جمله بازی های تایید 

شده هستند.
پیش نویس دستورالعمل برای محدودیت بازی های 
آنلاین سبب شده بود قیمت سهام سازندگان آنها مانند 
تنسنت و نت ایز کاهش یابد و میلیاردها دلار خسارت 
به بار آید. در دســتورالعمل دولتی ذکر شده بود بازی 

های آنلاین نباید انگیزشی به کاربران بدهند تا هر روز 
وارد نرم افزار شوند یا خریدی کنند. قوانین دیگر شامل 
محدودسازی شارژ کیف پول کاربران و صدور هشدار 

برای رفتارهای مصرفی غیرعادی است.
مرجع مطبوعات و انتشارات چین در 2023 میلادی 
اعلام کــرد 1075 بازی رایانــه ای مجــوز دریافت 
کرده اند که از این تعداد 977 مــورد در داخل تولید 
و 98 مورد واراداتــی بوده اند. همچنیــن در گزارش 
صنعت بــازی چیــن در 2023 میلادی آمده اســت 
درآمد فروش بــازار بازی های آنلایــن داخلی در این 
ســال از 300 میلیارد یوان)42 میلیــارد دلار( فراتر 

 رفته و تعداد کاربران بازی های بــه 668 میلیون نفر
 رسیده است.

چین در سال های اخیر اقدامات مختلفی علیه صنعت 
بازی های رایانه ای انجام داده است. رگولاتورهای این 
کشور در 2021 میلادی مدت زمانی که کودکان می 
توانســتند صرف بازی های آنلاین کنند رابه 3 ساعت 
در هفته کاهش داد و درباره اعتیاد به این بازی ها اظهار 
نگرانی کرد. از سوی دیگر تایید بازی های رایانه جدید 
به مدت 8 ماه متوقف شد اما در آوریل 2022 میلادی 
دوباره از سر گرفته واقدامات بیشــتری برای کاهش 

سختگیری ها بر صنعت فناوری انجام شد.

معاون علمی رییس جمهور گفت: به حداقل پنج هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری در حوزه هوش مصنوعی در کشور نیاز 

داریم که امیدواریم این عدد در جداول بودجه ای ذکر شود.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، در نخستین نشســت هم اندیشی فعالان حوزه 
هوش مصنوعی با هدف ریل گذاری و سیاست گذاری »شورای 
راهبری هوش مصنوعی« که با حضور روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، معاون 
سیاستگذاری و توسعه معاونت علمی و دبیر ستاد توسعه 

اقتصاد دیجیتال معاونت علمی و جمعــی از متخصصان 
و فعالان هوش مصنوعی و اقتصاد دیجیتال برگزار شــد، 
پیشــنهادها و برنامه ها برای فعالیت این شورا و مرکز ملی 

هوش مصنوعی مطرح شد.
معاون علمی رئیس جمهور طی سخنانی در این نشست تاکید 
کرد: اهمیت فناوری هوش مصنوعی و ضرورت توجه به این 
حوزه، مورد تاکید حاکمیت و مردم قرار گرفته است. پیرو 
تأکیدات ویژه رییس جمهور بر توسعه این فناوری برای همگام 
بودن و حتی تاثیرگذار بودن در تولیدات علمی و فناورانه، 

ایجاد شورای راهبری ملی هوش مصنوعی و مرکز ملی هوش 
مصنوعی در دستور کار قرار گرفت و ترکیب اعضای این شورا 
اعلام شد و مقدمات راه اندازی مرکز ملی هوش مصنوعی 

فراهم شده است.
دهقانی بیان کرد: این شورا قرار اســت محلی برای آغاز و 
راهبری برنامه های بزرگ و راهبردی در حوزه هوش مصنوعی 
باشد نه یک شورای صرفا سیاستگذاری. مرکز ملی هوش 
مصنوعی نیز قرار است مرکزی برای توسعه زیرساخت های 
سخت افزاری و نرم افزاری، داده و ذخیره سازی در حوزه هوش 

مصنوعی باشد به طوری که دولت تصدی گری نکند و مردم، 
توسعه دهنده ابزارها و فناوری های هوش مصنوعی باشند.

وی افزود: در این نشســت 12 نفر از متخصصان و استادان 
مطرح دانشــگاه و فعالان فناوری و صنعتــی حوزه هوش 
مصنوعی گردهم آمدند تا پایه گذاری و شکل گیری شورای 
راهبری هوش مصنوعی به درستی انجام شود. اگر قرار است 
کاری انجام دهیم که در کوتاه زمان به خروجی مطلوب برسد، 
باید از دیدگاه ها و تجربیات متخصصان و صاحبان تجربه این 

عرصه بهره ببریم.

ماینرهای بیت کوین ۶۰۰ میلیون دلار خرج کردند

راه اندازی خط مستقیم مبادله پستی تهران به زاهدان

چین از تحول سالم در صنعت بازی های آنلاین پشتیبانی می کند

به سرمایه گذاری ۵ هزار میلیاردی در حوزه هوش مصنوعی نیاز داریم
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کشاورزي

رشد فزاينده جمعيت شهري همزمان با صنعتي 
شدن كشور در دهه هاي اخير موجب شده تا 
از زمين هاي كشاورزي اطراف شهرها به ويژه 
شهرهاي ساحلي درياي مازندران و همچنين 
كلان شهرها براي ساخت مســكن استفاده 
شود. اين تغيير كاربري ها سالانه 200 هزار هكتار از حاصلخيزترين 
زمين هاي كشاورزي كشور را به كام خود مي كشد و آن را خرد تر و 
كوچك تر مي كند تا جايي كه به گفته كارشناسان، اكنون 8 استان با 
بحران زمين مواجهند. كاهش هر هكتار زمين كشاورزي برابر است 

با از بين بردن امنيت غذايي 20 نفر!

يكي از دلايل تغيير كاربري زمين هاي كشاورزي در كشور ما مربوط 
به قوانين نه چندان سخت گيرانه در اين زمينه و قوانين ارث است. 
در حالي كه امروزه كشورها با وضع قوانين و مقررات سختي براي 
جلوگيري از تغيير كاربري و اجراي آن جديت به خرج مي دهند و از 
زمين هاي كشاورزي، جنگل ها، مراتع و منابع طبيعي خود به شدت 
مراقبت و نگهداري مي كنند اما در كشــور ما وضع به گونه اي ديگر 
است. گويا همه دست به دست هم داده اند تا زمين هاي حاصلخيز، 
جنگل ها و منابع طبيعي كه به نســل هاي آينده تعلق دارد را نابود 

كنند و آنگاه به سوگ آنچه از دست داده اند، بنشينند. 

    20هزار هكتار تغييركاربري زمين هاي كشاورزي در سال
 در كشورهايي مانند فرانســه، آلمان و سوئد قوانين مربوط به ارث 
به گونه اي تدوين شــده كه پس از مرگ والدين، زمين به جا مانده 
در اختيار فرزندان بزرگ تر به ويژه فرزند پســر قرار مي گيرد و با 
سپردن كشت به يكي از آنها، سود حاصل از فروش محصول ميان 
ورثه تقسيم مي شود يا اينكه با توافق ورثه، زمين به يكي 

از آنها و ساير دارايي هاي متوفي به بقيه مي رسد به اين ترتيب و با 
چنين تمهيداتي زمين نيز مانند كارخانه، اتومبيل و خانه قطعه قطعه 
نمي شــود و به همان صورت باقي مي ماند. سالانه 20هزار هكتار از 
زمين هاي كشاورزي به صورت غيرقانوني و قانوني در ايران تغيير 
كاربري مي يابند. در 10سال گذشــته، براي 60هزار هكتار از تغيير 
كاربري زمين هاي كشاورزي پرونده تشكيل شده است و 70 درصد 
آنها به مراجع قضايي معرفــي و از 80هزار پرونده قضايي، 55هزار 

پرونده مشمول صدور راي قضايي شده اند!

    تغيير كاربري براي برج ســازان آسان، براي كشاورزان شلاق و 
زندان

عزت الله يوســفيان ملا، نماينده آمل در مجلــس، مي گويد: براي 
جلوگيري از تغيير كاربري ها، كمبود مواد قانوني نداريم و قوانين در 
اين زمينه كافي است البته شايد هم عده اي معتقد باشند كه قوانين 
بايد سختگيرانه تر باشد اما همين قوانين براي برج سازان و متنفذان، 
محدوديتي ايجــاد نمي كند. وي تصريح مي كند: برج ســازان400 
كيلومتر نوار ساحلي درياي مازندران را ساختمان كاشته اند در حالي 
كه با كمترين مانعي برخورد نكرده اند اما يك كشــاورز اگر بخواهد 
براي فرزندش در گوشه اي از مزرعه يا باغ خود خانه محقري بسازد 
قوانين به سخت ترين شــكل برايش اجرا مي شود و شلاق، زندان، 
جريمه نقدي يا تخريب در انتظارش اســت!  بنابراين تغيير كاربري 
زمين هاي كشاورزي به ســود چه كساني است؟ كشاورزي كه تمام 
آينده خود و فرزندانش را در مزرعه كوچكش مي بيند يا سودجوياني 
كه از خريد همان مزرعه كوچك سودهاي هنگفت ميلياردي به جيب 

مي زنند و به جاي برنج و گندم بدون رنج آهن و سيمان مي كارند؟
يوسفيان ملا مي افزايد: وقتي زميني بدون كم 

زياد  و 

شدن مساحت و تنها به دليل نوع كاربري و تغيير آن 10 ها برابر ارزش 
مي يابد، يقينا سودجويان و دلالان دســت از اين كار نمي كشند و 
ساخت و سازهاي بي رويه و تبديل زمين هاي كشاورزي حاصلخيز به 

ويلا، آپارتمان و برج ادامه خواهد داشت. 
نماينده آمل، يكي از راهكارهاي جلوگيري از تغيير كاربري زمين هاي 
كشاورزي را فرهنگ سازي و بي نيازي مالي دهياري ها و شوراهاي 
روســتايي مي داند و مي گويد: اگر دهياري ها و شوراهاي روستايي 
از نظر منابع مالي تامين باشند و بودجه موردنياز به آنها داده شود، 
بي ترديد از تغيير كاربري و تخريب زمين هاي كشــاورزي و منابع 
طبيعي جلوگيري و در نقش بازدارنده عمل مي كنند. همچنين دولت 
بايد در روستاها فرهنگ سازي كند تا مردم خودشان مانع اين كار 

شوند. 

    هر100متر يك مشاور املاك در روستاها!
دلاور حيدرپور، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران اما از 
كم شدن روند تغيير كاربري ها در اين استان خبر مي دهد و مي گويد: 
در 2ماه گذشته و با توجه بيشتر دولت به اين موضوع، از روند تغيير 
كاربري ها در مازندران كاسته شــد و تخريب هايي نيز داشته ايم. 
چنانچه روزانه با هماهنگي و كمك قوه قضائيه، دادستاني و دادگاه ها، 
احكام تخريب 8تا10 مورد از ساخت و سازهاي غيرمجاز در استان 

مازندران اجرا مي شود. 
وي مي افزايد: عزم دولت در مقابله با تغيير كاربري ها جدي است و 
به عنوان نماينده دولت با زمين خواران به شــدت برخورد مي كنيم 

زمين هويت يك كشاورز است اما كشــاورزان نيز بايد بدانند كه 
و در صورت 

فروش آن، هويت شــان نيز از بين مي رود. حس وطن دوســتي و 
ميهن پرستي بايد در مردم بيدارتر شود تا به آساني منابع طبيعي و 
زميني كه امنيت غذايي و ملي كشور تامين مي كند را به آساني در 
اختيار دلالان و زمين خواران قرار ندهند و آن را نابود نكنند.  رئيس 
سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران يكي از عوامل اين تخريب ها 
را برخي دهياران و اعضاي شوراي روستاها مي نامد و مي گويد: در 
چند مورد برخي افراد متخلف بازداشــت و حتي زنداني شده اند 
البته سياست هاي نادرست و مماشات برخي مسئولان در گذشته 
باعث شــد تا پاي دلالان و بورس بازان زيادي به روستاها باز شود، 
به گونه اي كه در بعضي مناطق روستايي در هر 50 يا 100 متر يك بنگاه 
و مشاور املاك به چشم مي خورد و اكنون دستور بستن و تعطيل آنها 

داده شده است. 
سرانه هر ايراني از زمين كشــاورزي 2400 متر است در حالي كه در 
كشورهاي پيشــرفته اين رقم به 7000متر براي هر نفر مي رسد. در 
ايران بي دقتي و بي اطلاعي در وضع قوانيني مانند اصلاحات ارضي و 
هيات هاي 7 نفره )در پيش و پس از انقلاب( باعث شد تا بهره برداران 
بخش كشــاورزي به 2 برابر افزايش يابند و در پي آن زمين ها نيز 
خردتر شــود. گرچه راهكارهايي مانند ايجاد شركت هاي سهامي 
زراعي و گروه هاي مشاع )نوع جديدي از نظام بهره برداري(، ارائه 
شد اما راه به جايي نبرد و اقدامي براي يكپارچه سازي زمين ها انجام 
نشد و كوچك ترشدن زمين ها و تغيير كاربري ها نيز همچنان ادامه 
دارد. بي ترديد تاوان ســنگين اين اقدام هاي نابجا و نابخردانه هم 
دامنگير ما خواهد شد و هم گريبان نسل هاي آينده اين مرز و بوم را 

خواهد گرفت. 

»کسبوکار«ازتغييرکاربريمزارعگزارشميدهد

برزمينحاصلخيز،برجميرويد

در سده هاي اخير و همزمان با صنعتي 
شدن جهان، بشر نيز به ناچار به توليد 
صنعتي روي آورد و دامداري هاي بزرگ 
صنعتي و كارخانه هاي شير و لبنيات 
ساخته شدند تا پاســخگوي نيازهاي 

جديد باشند. 
ديگر شــير به صورت فلــه اي و در دبه هــاي آلومينيومي يا 
بشكه هاي چوبي فروخته نمي شــد و شيشه هاي شير و سپس 

بسته بندي هاي پاكتي و كيسه اي جايگزين آنها شد. 
ماســت، كره، پنير و ســاير محصولات لبني نيــز به صورت 
پاستوريزه، هموژنيزه و استريليزه به دست مصرف كننده مي رسد 
تا دولت ها با تعريف استانداردهاي سلامت و بهداشت و تعيين 

سازمان هاي ناظر كيفيت اين محصولات را گواهي مي كنند.
  اين روند اما در ايران كه هنوز در رديف كشورهاي پيشرفته قرار 
نگرفته، دچار مشكلات و چالش هايي است و نگراني هايي را در 
پي داشته است. به ويژه در سال هاي اخير كه فروش شير و ساير 
محصولات لبنيات به صورت سنتي و فله اي رونق يافته بازگشت 

به گذشته را تداعي مي كند!

    شير فله اي حاوي جوش شــيرين و شوينده هاي 
شيميايي 

پرفسور عزيزا... كمال زاده، دانشيار و عضو هيات علمي دانشگاه 
هاي تهران و مشاور تغذيه دفتر برنامه جهاني غذا، در اين زمينه 
مي گويد: فروش شيرهاي فله اي مشكلات فراواني براي سلامت 

و بهداشت جامعه به وجود آورده است. 
آمار تب مالت نسبت به سال هاي پيش رشد بيشتري يافته و اين 
موضوع نگران كننده است. در چند سال اخير و با افزايش قيمت 
شــير، فروش فله اي آن رونق گرفت و در اين ميان عده اي نيز 

سوءاستفاده كردند. 
وي به استفاده از انواع مواد نگهدارنده در شيرهاي فله اي اشاره 
مي كند و مي افزايد: در 40 درصد شيرهاي محلي كه آزمايش 
كرديم، از انواع مواد نگهدارنده مانند جوش شــيرين، ســود و 
شوينده هاي شيميايي )وايتكس( استفاده شده بود. شوربختانه 
اين محصولات )شير و لبنيات فله اي( توسط هيچ مرجعي كنترل 
نمي شود و مردم هم بر اســاس باورهاي غلط و ناآگاهي از آنها 

استقبال و استفاده مي كنند. 
بر اساس استانداردهاي تعيين شــده بار ميكروبي شير پس از 
دوشش و تا زمان حمل به كارخانه هاي لبنيات، افزوده مي شود. 
حد استاندارد بار ميكروبي شير 100هزار واحد در يك كيلوگرم 
است اما در ايران به 20 ميليون واحد نيز مي رسد. اين ميكروب ها 
در اثر دما، رعايت موارد بهداشــتي و نگهداري مناسب كاهش 

مي يابد. 

    18هزارنفر مبتلا به تب مالت
اين متخصص متابوليسم انرژي و پروتئين، با ذكر آمار رسمي 
سال92، تب مالت تا 18 هزار نفر در كشور مي گويد: در قرني كه 
بيماري هايي مانند تب مالت در جهان ريشه كن شده، اين آمارها 

نگران كننده است. شــيرهاي محلي بار ميكروبي بسيار بالايي 
دارند به طوري كه در هر ميلي ليتر حدود 500 ميليون ميكروب 
در آن وجود دارد كه بسياري از اين ميكروب ها با جوشاندن نيز 
از بين نمي روند. باور غلط برخي مردم در جوشــاندن زياد شير 
همچنين باعث مي شــود تا 40 درصد از كلسيم و پروتئين آن 
از بين برود. ويتامين هاي گروه D بين 50 تا 90 درصد و انواع 
ويتامين هاي B نيز در مدت زمان 10تا15 دقيقه جوشيدن شير 

از بين مي روند. 
كمالزاده درباره افزودن آب به شــير نيز اظهار مي كند: اين كار 
در برخي كارخانه ها نيز انجام مي شــود كه تا 4درصد آن قابل 
چشم پوشي است. در شــيرهاي محلي نيز با تبخير شدن آب، 
شير غليظ مي شود كه مردم فكر مي كنند خوشمزه تر است در 
حالي كه چنين محصولاتي حامل انواع بيماري ها و سموم است. 
سل پوستي يا ســل گاوي يكي از اين بيماري هاي خطرناك 

است كه حتي با تماس پوستي كه خراش داشته باشد وارد بدن 
شخص مي شود.

 برخي ســموم و ميكروب هاي موجود در شــير روي دستگاه 
تناسلي و حتي ســتون فقرات انســان نيز تاثير مي گذارند و 
سلامت افراد را به خطر مي اندازند.  به گفته برخي كارشناسان 
و مســئولان، بيش از نيمي از كارخانه هاي شير ايران شرايط 
لازم بــراي توليد محصول ســالم را ندارند و تنهــا 40 درصد 
شــيرخام توليد شــده در واحدهاي صنعتــي از كيفيت لازم 
برخوردارند. همچنين سالانه بيش از 35هزار نفر در كشور دچار 
مسموميت هاي غذايي مي شوند و ميلياردها تومان خسارت به 

كشور وارد مي شود. 
اين استاد دانشــگاه هاي تهران در هشــداري به مردم از آنها 
مي خواهــد از شــير و موادلبني پاســتوريزه و بســته بندي 
كارخانه هاي بزرگ و شناخته شده استفاده كنند و مي گويد: بر 

پايه گزارش هاي سازمان دامپزشكي 99درصد شير كارخانه هاي 
بزرگ كشــور از آنتي بيوتيك و باقيمانده هــاي دارويي پاك 

هستند. 

    شيرهاي مدت دار بدون ميكروب و آلودگي است
دكتــر دبيريان، دامپزشــك و مدير تضميــن كيفيت يكي از 
كارخانه هاي بزرگ شير كشور نيز بر استفاده مردم از شيرهاي 
بسته بندي با نشــان هاي معتبر تاكيد مي كند و مي افزايد: در 
حال حاضر اســتانداردهايي كه در توليد شير در كشور در نظر 
گرفته شده از استانداردهاي اروپا و آمريكا نيز سخت گيرانه تر 
اســت و كارخانه هاي بزرگ آن را رعايت مي كنند. همچنين 
سازمان دامپزشكي و سازمان استاندارد و تحقيقات كشور نيز 
به صورت دوره اي شــيرهاي موجود در بــازار مصرف را پايش 
مي كنند بنابراين مردم بايد از شــيرهاي بسته بندي و نام هاي 

شناخته شده استفاده كنند.  وي مصرف كنندگان را به استفاده از 
شيرهاي مدت دار توصيه مي كند و مي گويد: شيرهاي پاستوريزه 
و داراي مدت زمان كوتاه شــرايط نگهداري كمــي نيز دارند. 
كارخانه هاي بزرگ، شيرهاي باكيفيت تر را كه از بار ميكروبي 
 پايين و تحمل حرارت بالا برخوردارند براي مدت زمان بيشتري 

توليد مي كنند. 
دبيريان مي افزايد: برخي به اشــتباه فكر مي كنند شــيرهاي 
مدت دار حاوي مواد نگهدارنده هستند در حالي كه چنين نيست 
و اين محصولات از ســلامت كامل برخوردارند. در اين زمينه 
مسئولان و كارخانه هاي بزرگ لبنيات بايد به مردم آگاهي رساني 
كنند تا در انتخاب درســت محصولات لبني به ويژه شــير كه 
هميشه با وسواس هايي همراه است دچار ترديد و نگراني نشوند. 
شوربختانه اظهارنظر برخي افراد ناآگاه و غيرمتخصص نيز در اين 

زمينه وسواس ها را بيشتر كرده است. 

لبنياتفلهايبلايجانخانوادهها

شيرپــــاکخوردههانخورند
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سبکزندگي

سداســمال  بازارچــه  م  ـ اسـ  
)سيداســماعيل( همه را به ياد خريد 
و فروش اجناس دست دوم مي اندازد. 
اين بازارچه بخشي از بازار بزرگ تهران 
اســت كه از مدت ها پيش به فروش 
اجناس دست دوم شهرت داشته. با همان سقف ها و حجره ها و 
ديوارهايش... روزهاي پنج شنبه و جمعه بازار به يك باره رنگ 
عوض مي كند و پاتوق دستفروشاني مي شود كه از شيرمرغ تا 
جان آدميزاد در بساطشــان پيدا مي شود. چيزهايي كه شايد 
فروش آنها بيشتر به شوخي شــبيه است تا كسب و كار؛ مثل 
فروختن يك عدد نوار كاست قديمي يا يك قاشق معمولي... 

از سمت جنوب كه وارد بازار مي شوي و به كــوچه هاي سرپولك 
و حمام چال مي روي بر تعداد فروشندگان اجناس دست دوم 
افزوده مي شــود. آنجا كه راســته بازار تهران تمام مي شود و 
دوراهي محوطه بيروني بازار سداســمال و حجره هايش آغاز 
مي شود. ساعت نزديك به 7 بعدازظهر است. همزيستي ظاهرا 
بي دردسر ميان كاسبان قديمي بازار ودستفروشاني كه تعداد 
زيادي از آنها را معتادان تشــكيل مي دهند، جالب است. يك 
كاســب قديمي كه در بازار مغازه لوازم خانگي دارد، مي گويد: 
شايد قديم ترها كسبه و بازاري هاي سن و سال دار به اين وضعيت 
اعتراض مي كردند. از آنجايي كه حضور دستفروشان و معتادان 
بعد از مدت ها در اين جا ثابت شده كسبه هم نمي توانند چيزي 
بگويند. كافي است دعوايي بين يكي از فروشندگان قديمي و 
دستفروشان معتاد راه بيفتد، آنوقت دستفروشان معتاد دست 
به يكي مي كنند و مغازه را آتش مي زنند. از همان ورود به راسته 
بازار سداسمال مغازه هاي فروش كفش هاي دست دوم نظرت را 
جلب مي كند. داخل مغازه كوهي از كفش ها روي زمين ريخته 
شده علاوه بر اينكه روي ديوارها هم پر از كفش هاي دست دوم 
است. دختر و پسرجواني آمده اند و كفش ها را زيرورو مي كنند. 
فروشنده، جوان درشت اندامي اســت كه پوست تيره اي دارد و 
موقع راه رفتن دمپايي لاانگشــتي اش را روي زمين مي كشد. 
مي گويد: قيمت ها از 130 هزارتومان شــروع مي شود تا 500 
هزارتومان. اين كفش ها همه ماركه، مشــترهاي بالاي شهري 
سراغ آنها مي آيند. او ادامه مي دهد: كتاني ها به صورت قاچاقي 
از مرز پاكستان و عراق به صورت »عدل« وارد ايران مي شود. از 
هر 5 عدل ممكن است كفش هاي 2يا3 عدل تروتميزتر باشد 
كه آنها را روي ديوارها مي چينيم و بقيه را مي ريزيم كف مغازه... 

او درباره اصل بودن اجناس مي گويد: شركت هاي توليدكننده 
اين كتاني ها وقتي مدل هاي جديدترشان را به بازار مي آورند به 
خريداران قديمي اعلام مي كنند كه مدل قديمي را به نمايندگي 
ببرند و با پرداخت مبلغي پول مدل جديدتر آن را بخرند. آن وقت 
مدل هاي قديمي را به صورت قاچاقي راهي كشورهاي خاورميانه 
مي كنند. در كنار مغازه هاي كتاني فروشي، تعداد زيادي بساط 
فروش كفش هاي كهنه ديده مي شود كه در ميانشان همه نوع 
كفشي هست. از كفش اسپرت و مجلسي شيك مردانه و زنانه 
بگير تا كفش هايي كه گوشه شان پاره شده و رنگ و رويشان از 
بين رفته است. يكي از كســبه قديمي مي گويد: اين كفش ها 
دزدي اســت. مي روند توي مســجدها و آپارتمان كفش ها را 

جمع مي كنند و مي آورند اينجا مي فروشند. بگردي مي تواني 
كفش هاي مديرعاملي را در كنار كفش هاي كارگري هم پيدا 
كني... ما خودمان كفش هايمان كه گم مي شود مي آييم اينجا 
دنبالش مي گرديم. در انتهاي بــازار قهوه خانه »علي گوله« كه 
به گفته خودش از ســال ها پيش بازار فروش لباس هاي دست 
دوم شده اســت. انگار از آســمان لباس مي بارد. تي شرت هاي 
خارجي مارك دار در كنار شــلوارهاي جين رنگ و روفته روي 
زمين ريخته است. همه جا پر از لباس است. تي شرت هاي 20 
هزارتوماني در كنار شلوارهاي 10هزارتوماني مشتريان فراواني 
دارد. در انتهاي راسته ديگري عمارت قديم شبيه به قهوه خانه 
ديده مي شود كه به آن باغچه مي گويند. اينجا هم بازار فروش 

لباس هاي دست دوم اســت با اين تفاوت كه براي وارد شدن به 
آن بايد هزارتومان ورودي بپردازي. در كنار فروش لباس هاي 
دســت دوم قطعات انواع و اقسام مختلف گوشي، ساعت، چاقو 
و... هم فروخته مي شود. فروشنده باتري هاي كهنه و بي رنگ و 
رو را روي گاري دستي گذاشته و همه را به قيمت 4 هزارتومان 
مي فروشد. پيرمردي گوژپشت كه لباس هاي كهنه به تن دارد 
و از شدت ضعف و نشئگي نمي تواند باتري ها را از هم تشخيص 
 دهد، تــلاش مي كند تا باتري مناســب گوشــي نوكيا1100 

را پيدا كند. 
دســتش به ســمت باتري ها مي رود و ناخــودآگاه مي افتد. 
دستفروش ديگري 10-15 گوشي موبايل را جلويش گذاشته 

و هر كدام را به قيمت10 هزار تومان مي فروشــد. عجله دارد. 
هي مي شمرد تا قيمت اندازه شود و برود شيشه مصرفي اش را 
بخرد و گوشه باغچه بساط كند. راسته باغچه، معتادها رديفي 
كنار هم نشسته اند و ساقي، زن مردنماي 40ساله اي است كه 
ميان شان دور مي زند و جنس مي فروشد. بعد مي فهميم زن 
مردنما، دختر 13 ساله ايست كه همراه با خانواده اش در آنجا 
زندگي مي كند. مي گويد: من از وقتي يادم مياد همين جا بودم. 
بابام واسه مادرم جا مي انداخت با هم مي نشستند مي كشيدن. 

براي من هم بابام جاانداخت و كشيدم. 
اين حكايت بازار سيد اسماعيل است. جايي كه از شير مرغ تا 

جان آدميزاد در آن پيدا مي شود!

»کسبوکار«ازبازارخردهفروشانمولويگزارشميدهد

خنزرپنزرهايمفتيدربازارسيداسماعيل

اين روزها وام گرفتــن از بانك ها 
تبديل شده اســت به رد شدن از 
هفت خان رستم. با رد و بدل كردن 
هزار ســفارش، نامه اداري، ضامن 
و چك بلكه بشود مبلغ اندكي وام 
گرفت و به زخم هاي زندگي وصله كرد. پس از همه اين مرارت ها 
سودهاي كلان با كارمزدهاي بالا مي شود آيينه دق كه بايد دو 
برابر وام دريافتي، سود پول را ماه به ماه واريز كنيم. اين روزها 
صندوق هاي قرض الحسنه خانوادگي، علاج درد وام گرفتن با 

سودهاي بالا شده است.
صندوق هاي قرض الحسنه ديرپاي مردمي، متشكل از اعضاي 
خانواده و فاميل، ســاكنان محله ها، صندوق هاي كـــارمندي 
و كـــارگري و هيات هاي محلي به عنوان يــك پديده مثبت 
اجتماعي چرخش سريع كليد كارگشايي در قفل تامين بخشي 

از نيازهاي مالي و اضطراري براي اعضاي آنهاست.
 اين صندوق ها كاغذبازي هاي متــداول، معرفي ضامن و زمان 
چندين ماهه را ندارند. علاوه بر اينكه پارتي بازي هم اساسا در 

فلسفه ايجاد اينگونه صندوق هاي قرض الحسنه جايي ندارد.
 تنها اعتماد، سرمايه معنوي و داد و ســتد اينگونه صندوق ها 

محسوب مي شود. دور همديگر جمع مي شوند.
 در يك ساختمان؛ همه همســايه هايي هستند كه همديگر را 
مي شناسند. از پس اندازهايشان يك صندوق درست كرده اند و 

به قول خودشان به فكر آينده هستند.
 براي ايجاد يك صندوق خانوادگي مرحله اول نوشتن اساسنامه 
اســت. يعني تعدادي از اعضا كه مورد قبول ســايرين هستند 
يك ســري موارد را كه شــامل مبلغ وام، تعداد نفرات، ميزان 
پرداخت قسط ماهيانه و تاريخ جلسات است در يك اساسنامه 
قيد مي كنند.  مرحله بعدي جمع آوري مبلغ وام از اعضا و بعد 
قرعه كشي هاي ماهيانه است. مبالغ قسط به حساب يكي از اعضا 
كه مورد اعتماد است ريخته مي شود. اما اين جلسات خانوادگي 

با مراسم هاي جالبي همراه است. 

مراسم قرعه كشي صندوق خانگي
در خانه يكي از همســايه ها جمع مي شــوند. اكثــرا زن هاي 
خانه داري هستند كه با پس اندازهايشــان براي راه اندازي اين 
صندوق اقدام كرده اند. براي يك ميليون تومان هر نفر بيست و 

پنج هزار تومان مي پردازد.
 از رسم هايشان اين است كه آش رشته اول ماه مي پزند. بعد دور 
همديگر جمع مي شوند. اســم ها را روي يك كاغذ مي نويسند 
و در يك گلدان مي ريزند. بعد اســم ها را هــم مي زنند و يك 
اسم را درمي آورند. كســي كه برنده مي شود پول را مي گيرد و 
بايد قســط هايش را پرداخت كند. روش ديگر اين است كه از 

مهره هاي بازي »دبرنا«استفاده مي كنند.
 براي هركس يك شــماره تعيين مي كنند و از روي شماره ها 
قرعه كشي مي كنند. بعد آش رشــته را مي خورند. يكي از اين 
زن ها مي گويد: خانه دار است و از مانده خرجي هر ماهش كنار 

مي گذارد تا بتواند قسط هاي وام صندوق را بدهد.

 مي خندد و مي گويد: »ما كه كارمند و سركار برو نيستيم. همين 
جوري براي جهيزيه دختر و النگو و گوشواره يك مبلغي جمع 
مي كنيم.  اين صندوق مثل همان قلك هاي قديم يا پولي است 
كه زير فرش مي گذاشــتيم. پول را يك جا مي گذاريم و كم كم 

جمع مي شود و مي زنيم به زخمي از زندگي مان!«
در اين صندوق هاي خانوادگي تعداد نفرات هر چه بيشتر باشد، 
قسط ها كمتر مي شود، ولي از سويي ديگر، زمان قرعه كشي و 

اختصاص يافتن پول بيشتر مي شود.
 به طور مثال: وقتي پول بين 10نفر قرعه كشــي شود قسطش 
بيشتر اســت، ولي وقتي بين 40 نفر قرعه كشي شود قسطش 

كمتر است و زمان مطالبه پول طولاني تر مي شود.
 عده اي از اين خانم ها مي گويند: »هر چه قدر زودتر پول را برنده 
بشوي بهتر است، چون به پول سود تعلق نمي گيرد و مي توانيد 
زودتر استفاده كنيد. «ولي تعداد ديگري كه بيشتر زنان خانه دار 

هستند، مي گويند: »بهتر است پول را ديرتر برنده بشوي، چون 
آن وقت ديگر به پول دست نمي زنيد و مثل يك پس انداز باقي 

مي ماند.«

وام 20ميليوني همراه با چك تضميني
ســميرا. ن. در يكي از شــركت هاي خصوصي كارمند بخش 
اداري اســت. مدت هاســت كه عضو يكي از اين صندوق هاي 
قرض الحسنه است كه با كمك ديگر همكارانش تاسيس كرده 

است.
 تا به حال توانسته پيش قسط ماشــين و خانه اش را از همين 
صندوق تاميــن كند. صندوقي كه ســود نمي گيرد و مي تواند 

قسط هايش را سر هر ماه بپردازد. 
درباره اين صندوق قرض الحســنه مي گويد: »بيست ميليون 
تومان پولي است كه جمع كرده ايم و وام مي دهيم. اما به دليل 

اينكه كساني هم هستند كه به واسطه آشنايان معرفي شده اند 
براي تضميــن اينكه قسط هايشــان را بپردازند بعــد از اينكه 
قرعه كشــي انجام شد و مبلغ را برنده شــدند بايد يك چك به 
اندازه مبلغ اصلي بدهند كه تضميني باشــد براي پرداخت به 

موقع اقساطشان. «

برگزاري جلسات منظم
يكــي از اركان اصلي پايدار ماندن ايــن صندوق ها، برگزاري 
جلسات به طور منظم و مكرر اســت. يكي از توصيه هاي مهم 
براي بقا و ادامه فعاليت صندوق هاي خانوادگي اين است كه 
اعضاي صندوق جلسات منظم ماهانه تشكيل دهند و از نظرات 

همه در پيشبرد كارها استفاده شود.
 تجربه نشان داده منفعل شدن اين جلسات كم كم كار صندوق 
را هم به ركود مي كشاند. صندوق هاي خانوادگي باعث مي شود 

حس همكاري و همياري و اعتماد دوباره در رگ و پود جامعه 
شــكل بگيرد.  يك صندوق قرض الحسنه خانوادگي مي تواند 
شما را در بسياري از مواقع از مراجعه به بانك و موسسات مالي 
براي دريافت يك وام براي رفع ضرورت هاي جزئي بي نياز كند 

و دنگ و فنگ بانك رفتن را ندارد. 
همين دو دليل كافي است كه راه اندازي يك صندوق فاميلي 
را توصيه كنيم اما در كنــار آن افزايش روحيــه همكاري و 
همياري و فراهم كردن امكان پس انداز هاي كوچك و تبديل 
به يك سرمايه متوسط هم كاركردهاي ديگري است كه باعث 

مي شود يك صندوق فاميلي توجيه پذير باشد.
 يكي از ويژگي هاي عمده قرض الحسنه قابليت همگاني بودن 
و اجرايي بودن آن در تمامي  جمع هاي كوچك خانواده هاست. 
در يك كلام صندوق قرض الحسنه فاميلي، بانكي كوچك در 

خانواده شماست. 

»کسبوکار«ازصندوقهایقرضالحسنهخانوادگیگزارشمیدهد

بانکكوچکفاميلی
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استان ها

مدیرعامل شرکت نمایشگاه استان اصفهان:
پیشرفت های نمایشگاه بر مبنای 

سند استراتژی
به گزارش روابط عمومی شرکت نمایشگاه های 
بین المللی اســتان اصفهان، مدیرعامل شرکت 
نمایشگاه استان در نشست صمیمی خود با اصحاب 
رسانه اظهار کرد: تدوین سند استراتژی نمایشگاه 
با این هدف انجام شد که افق های جدیدی را پیش 
روی نمایشگاه اصفهان باز کنیم و با چشم اندازها 
و مأموریت های جدید تعریف شــده هر بخش از 
مجموعه تحولات کیفی و گاه کارکردی را تجربه 
کنند. احمدرضا طحانیان افزود: این سند به مثابه 
نقشه راه در بخش های مختلف سازمان در حال 
اجرایی شدن است و به مرور شاهد تحولات ناشی 
از خط مش های جدید خواهیم بود. شــماری از 
برنامه های اقدام این سند در ماه های اخیر اجرایی 
شــده اند که تأثیر آن را در ادامه صحبت های من 
و گزارشــی که از بخش های مختلف نمایشگاه 

خواهیم داشت، می توانید به وضوح دنبال کنید.
به گفته وی در این مدت و بر مبنای سند راهبردی 
ســازمان، »واحد مارکتینگ و برند« در نمایشگاه 
مستقر شده است که با وجود طرح های در دست 
اجرای این واحد، به زودی شاهد پاره ای از تحولات 
در مجموعه خواهیم بود. چارت تشکیلاتی بازنگری 
شده و برای برخی از بخش ها وظایف و مأموریت های 
تازه ای طراحی شده است. همچنین شاخص های 
ارزیابی عملکرد برای شماری از ذینفعان سازمان 
از جمله کارکنان، مجریان نمایشگاه، غرفه سازان 
و مشارکت کنندگان متحول شده و آیین نامه ها و 
دستورالعمل های جدیدی به منظور تحول و بهبود 

کیفی به این عزیزان ابلاغ شده است.
طحانیــان یادآور شــد از ابتدای امســال تا کنون 
نمایشــگاه اصفهان میزبان 31 عنوان نمایشگاهی 
بوده است. برخی از این نمایشگاه ها از قدیمی ترین 
نمایشگاه های کشور هستند و باتوجه به تلاشی که 
در حفظ و بهبود کیفیت آن شــده است، در سطح 
ملی نیز مورد توجه است. از جمله »بیست و ششمین 
نمایشگاه بین المللی صنعت ساختمان«، »بیست 
و یکمین نمایشگاه بین المللی صنعت دام، طیور، 
آبزیان، دامپزشکی و فرآورده های لبنی صادراتی«، 
»بیســت و دومین نمایشــگاه تخصصــی جامع 
کشاورزی« و »بیست و دومین نمایشگاه بین المللی 
تجهیزات و تاسیسات سرمایشی و گرمایشی« و برخی 
دیگر برای نخستین بار در تقویم نمایشگاهی اصفهان 
وارد شده اند و امید داریم که در سال های آتی باتوجه 
به اســتقبالی که از این نمایشگاه ها صورت گرفته، 
به طور مستمر امکان برگزاری آن را داشته باشیم. 
»اولین نمایشگاه خدمات کسب و کار و فرانچایز«، 
»اولین نمایشگاه های انرژی های نو و تجدیدپذیر« 
و »اولین نمایشــگاه تخصصی گلخانه، نهاده ها و 
ادوات باغبانی« از آن جمله بودند. مدیرعامل شرکت 
نمایشگاه بین المللی استان اصفهان اشاره کرد: بخش 
خارجی ما نیز باتوجه به هدف گذاری و مأموریتی که 
در سند استراتژی ســازمان به منظور ایجاد بستر 
و زمینه لازم براي تبادل ایده هــا، نظرها و برندها، 
تکنولوژي هاي ممالك مختلف، گسترش مبادلات 
تجاري، جلب سرمایه گذاري و بستر سازي جهت 
تبادل تجربیات اقتصادي و اجتماعي، برای آن تعریف 
شده است، تلاش داشتند این مهم را تحقق بخشند.

طحانیان اضافه کرد: عضویت در اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و سوریه و ایران و فرانسه یك دریچه تعاملی و 
بازرگانی جدید برای شرکت نمایشگاه به همراه داشت. 
همچنین ما میزبان هیأت های تجــاری در برخی از 
نمایشگاه ها هستیم. هیات تجاری سوریه در نمایشگاه 
خدمات فرانچایز حضور پیدا کردند و میزبانی از هیات 
تجاری عراقی در نمایشگاه صنعت برق و اتوماسیون 
صنعتی را نیز برعهده داشتیم. به علاوه دعوت و میزبانی 
از مدیر ارشد شرکت برگزارکننده نمایشگاهی ترکیه 
در حاشیه نمایشگاه قطعات خودرو را داشتیم که به 
امضا تفاهم نامه همکاری نیز منجر شد. در نمایشگاه 
خدمات شهری از مدیران شهری شهر شیامن چین 
و 3 شهر از کشور ارمنستان دعوت شد و میزبان آن ها 
در این رویداد بودیم. دعوت و میزبانی از هیات تجاری 
استان هرات افغانستان به ریاست رئیس اتاق صنایع و 
معادن در نمایشگاه فولاد و متالورژی نیز از جمله دیگر 
تعاملات خارجی ما طی ماه های گذشته بود.  طحانیان 
گفت: توســعه زیرســاخت های عمرانی نمایشگاه 
بین المللی اصفهان یکی از مهم ترین اقدامات در دست 
انجام طی سال جاری بوده است. همکاران ما در بخش 
عمرانی نمایشگاه با تمرکز بر طرح های توسعه ای تلاش 
داشته اند که به بهبود بسترهای سخت افزاری نمایشگاه 
کمك کنند تا امکانات و تسهیلات بیشتری در اختیار 
شهروندان و بازدیدکنندگان قرار گیرد. بخشی از این 
اقدامات مربوط به استانداردســازی و بهبود کیفی 
و امنیتی محیط نمایشــگاه بوده و بخش دیگری به 
گسترش فضاهای فیزیکی و افزایش امکانات مجموعه 

کمك کرده است.

اخبار

معاون فرهنگی و رسانه اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
مازندران از برگزاری پنجمین 
دوره نمایشــگاه تخصصی 
صنعت چاپ، بسته بندی و 
تبلیغات اســتان مازندران در بهمن ماه ســال جاری 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی مازندران، ســید علی علوی اظهار داشت: 
پنجمین نمایشگاه تخصصی صنعت چاپ و بسته بندی، 
تبلیغات و بازاریابی، کالاهای فرهنگی و صنایع وابسته 
مازندران بهمن ماه امســال در قائم شــهر و در محل 

نمایشگاه بین المللی استان مازندران برگزار می شود.
وی افــزود: این نمایشــگاه بــا هدف ایجــاد فرصتی 
مناسب برای ارائه آخرین دســتاوردها و فناوری های 
نوین در صنعت چاپ و بسته بندی و همچنین نمایش 
توانمندی های صنعتگــران مازندرانی در حوزه چاپ و 
خدمات مربوطه برگزار می شــود. دبیر ستاد برگزاری 
پنجمین نمایشــگاه صنعت چاپ بیان کرد: با توجه به 
اینکه حوزه تبلیغات و بازاریابی به عنوان مهمترین مقوله 
مرتبط با صنعت چاپ و بسته بندی محسوب می شود لذا 
همزمان با حضور فعالان حوزه چاپ، از دست اندرکاران و 
کانون های فعال تبلیغاتی استان نیز برای شرکت در این 

نمایشگاه تخصصی دعوت به عمل آمده است.
 علوی تصریح کرد : متأســفانه هنوز به مقوله چاپ، 
بسته بندی و تبلیغات به عنوان یك هنر و صنعت نگاه 
نمی شود و این نمایشگاه در صدد است با ایجاد پیوند 
میان فعالان حوزه چاپ، صنعت و هنر، نقطه امیدی 

برای تغییر در نگرش عمومی و تخصصی به این مقوله 
باشد. وی با بیان اینکه مازندران در حوزه چاپ، تبلیغات 
و بسته بندی جزو اســتان های برتر کشور محسوب 
می شود افزود: صنعت چاپ و بســته بندی از صنایع 
مادر بوده که می توان آن را حلقه تکمیل کننده زنجیره 
تولید و صادرات دانســت و بطور قطع تقویت صنعت 
چاپ استان در کنار تبلیغات و بازاریابی مناسب، می 
تواند موجب ایجاد اشــتغال ورونق سایر بخش ها در 

مازندران شود.
معاون فرهنگی و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی مازندران با اشاره به برگزاری پنجمین نمایشگاه 
تخصصی چاپ و بســته بندی، تبلیغات و بازاریابی و 

کالاهای فرهنگی در استان، تصریح کرد: همزمان با 
برگزاری نمایشگاه چاپ و تبلیغات برای نخستین بار 
عرضه کالاهای فرهنگی نیز در حوزه های مختلف در 
دستور کار این نمایشگاه قرار گرفته است که مقرر شد 
از تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالاهای فرهنگی 
با توجه به تنوع فراوان آن در سطح استانی و ملی نیز 
دعوت به همکاری و حضور شود تا مخاطبان بتوانند با 
آخرین دستاوردهای این بخش آشنا شده و به صورت 
مستقیم کالاهای فرهنگی خود را در بخش های مختلف 
از تولیدکنندگان و عرضه کنندگان محصولات و صنایع 

فرهنگی دریافت نمایند. 
وی خاطرنشان کرد: در پنجمین نمایشگاه تخصصی 

چاپ و بسته بندی فعالان این صنعت به ارائه محصولات 
خود در حوزه های چاپ افســت، چــاپ دیجیتال، 
چاپ تبلیغاتی، بسته بندی مواد غذایی، لیبل و لیزر 
و انتشــارات، اقلام و محصــولات تبلیغاتی، صنایع و 

کالاهای مختلف فرهنگی و هنری می پردازند.
علوی با اشاره به برنامه های جنبی مد نظر نمایشگاه 
گفت : برگزاری آئین افتتاحیــه و اختتامیه با حضور 
مســئولان ملی و اســتانی، کارگاه های آموزشــی و 
تخصصی چاپ و تبلیغات و بازاریابی، جشن هنر انقلاب 
همزمان با ایام الله دهه مبارک فجر، تجلیل از فعالان 
و برگزیدگان حوزه چاپ و تبلیغات و تولیدکنندگان 
کالاهای فرهنگــی، برگــزاری نمایشــگاه جنبی 
دســتاوردهای فرهنگی انقلاب اسلامی و همچنین 
عرضه آثار هنری اساتید و هنرمندان مطرح استان در 
سطح ملی و بین المللی از جمله برنامه های پیش بینی 
شده در این رویداد است.   پنجمین نمایشگاه تخصصی 
صنعت چاپ و بسته بندی، تبلیغات و بازاریابی، کالاهای 
فرهنگی و صنایع وابسته به همت اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی مازندران و با مشارکت اتحادیه چاپخانه 
داران، انجمن تبلیغات و جمعــی از ادارات و نهادهای 
فرهنگی و بخش خصوصی اســتان توسط مؤسسه 
فرهنگی هنری آینده ســازان و با مشارکت شرکت 
نمایشگاه های بین المللی مازندران از تاریخ 10 بهمن 
ماه آغاز می شــود و تا 13 بهمن ماه 1۴0٢ در محل 
دائمی نمایشگاه بین المللی مازندران واقع در قائم شهر 

جنب پل تلار از ساعت 16 الی ٢1 دایر است.
علاقه مندان به شــرکت در این نمایشگاه می توانند 
جهت کسب اطلاعات بیشتر و رزرو غرفه با شماره تلفن 
0911800٢637 دبیرخانه ستاد برگزاری نمایشگاه 

تماس حاصل نمایند.

معاون امور فرهنگی و رسانه  خبر داد:

برگزار ی  پنجمین دوره نمایشگاه تخصصی صنعت چاپ، بسته بندی و تبلیغات در مازندران

رئیس سازمان نوسازی مدارس کشور؛
تســریع در تحویــل پروژه هــا از 
اولویت های نوسازی مدارس اردبیل

در جلسه ای با حضور رئیس سازمان نوسازی 
مدارس کشــور، اســتاندار اردبیل، مدیرکل 
نوســازی اردبیل، ســایر مقامات کشوری و 
استانی که در سازمان نوسازی مدارس کشور 
برگزار شد ، به بررســی پروژه های آموزشی، 
فرهنگی و ورزشی استان اردبیل پرداخته شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل نوســازی، 
توســعه و تجهیز مــدارس اســتان اردبیل، 
حمیدرضــا خان محمــدی معــاون وزیــر 
آموزش وپرورش و رئیس ســازمان نوسازی 
مدارس کشــور بیان کرد: اســتان اردبیل از 
مناطق محروم کشور به حساب می آید، از این  
رو تســریع در تحویل پروژه ها و تمرکز روی 
افزایش ســرانه فضای آموزشی می بایست از 

اولویت های اصلی این استان باشد.
رئیس سازمان نوسازی مدارس کشور با تأکید 
بر فعالیت جهادی همکاران نوسازی مدارس 
اســتان اردبیل خاطر نشــان کرد: در دولت 
سیزدهم با عنایت مقام معظم رهبری و لطف 
خداوند متعال در تلاش برای محرومیت زدایی 

و گسترش عدالت آموزشی هستیم.
در این جلســه ســید حامد عاملی استاندار 
اردبیل ضمن ارائه راهکارها و بررســی سرانه 
فضای آموزشی اذعان داشت: در سطح استان 
نیاز به احداث ٢000 کلاس درس در مناطق 
محروم اســتان داریم تا از نظر سرانه فضای 
آموزشی به میانگین کشوری نزدیك تر شویم.

همچنین بهزاد محمدی مدیرکل نوســازی 
مدارس استان اردبیل تصریح کرد: پروژه 30 
کلاسه دارالفنون با زیربنای 10 هزار مترمربع 
یکی از پروژه های شاخص در کشور به  حساب 
می آید که به همت بانك پاسارگاد در دهه فجر 
ســال پیش آغاز به کار و در دهه فجر امسال 

آماده بهره برداری می شود.
مدیرکل نوســازی مدارس اســتان اردبیل 
گفت: درخصوص تجهیزات آموزشی و کمك 
آموزشی، اســتان اردبیل نیازمند اعتباراتی 
بیشتر از اعتبارات مقرر شده دارد. در این باره 

دکتر خان محمدی دستور مساعدت دادند.
از دیگــر برنامه های این جلســه، بررســی 
مشکلات معیشتی و رفاهی کارکنان نوسازی 
مدارس اســتان اردبیل بود. دراین خصوص 
نیز قول های مساعدی توسط رئیس سازمان 
نوسازی مدارس کشور داده شد. و همچنین 
در این جلســه لوح تقدیری به پاس زحمات 
اســتاندار اردبیــل در پیگیــری پروژه های 
مدرسه ســازی و تــلاش در جهت تخصیص 
حداکثری اعتبارات استانی و همچنین تابلوی 
یادبود تنها مدرسه ای که توسط سپهبد شهید 
حاج قاسم سلیمانی در ملایر کلنگ زنی شده 
بود و در دولت سیزدهم افتتاح شد، به استاندار 

اردبیل اعطا گردید.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی ایلام؛
۳۳۵ هزار و ۳۰۰ نفر در »پویش ملی 
سلامت« در ایلام غربالگری شدند    

 ایلام- معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
ایلام گفت: 33۵ هزار و 300 نفــر تا امروز در 
»پویش ملی سلامت« در زمینه بیماری های 
پرفشــاری خون و دیابت در ســطح اســتان، 
غربالگری شده اند که معادل بیش از 7۴ درصد 
افراد بالای 18 سال استان است. بعلی نیکونهاد 
با اعلام این خبــر اظهار داشــت: از این تعداد 
61 هزار و 7۴7 نفر مشــکوک به پیش فشاری 
خون و 16 هزار و 91٢ نفر مشــکوک به پیش 
دیابت شناسایی شــدند. وی افزود: همچنین 
از ابتدا تا کنون 7 هزار و 306 نفر مشــکوک به 
فشار خون بالا و ۴ هزار و ٢۵8 نفر مشکوک به 
دیابت شناسایی شدند. معاون بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشــکی ایلام خاطرنشان کرد: منظور از 
»احتمال دیابت« قند خون 1٢6 به بالا و منظور 
از »احتمال پرفشاری خون«، عدد 1۴0 روی 90 
میلیمتر جیوه )1۴ روی 9( به بالاست. گفتنی 
است؛ پویش ملی ســلامت از ٢0 آبان 1۴0٢ 

شروع شده و تا 1۵ دی ماه ادامه خواهد داشت.

خبر

   ایلام- مدیرعامل شرکت آبفای استان گفت: ایلام 
در حوزه جهاد ابرسانی و تامین آب روستاها جز 8 

استان برتر کشور  است.
پرویز ناصری در نشست تقدیر از ادارات و امورات 
برتر در نشست ارزیابی عملکرد مدیران شرکت آبفا 
استان اظهار داشت: با ارزیابی عملکرد مدیران نقاط 

قوت و ضعف شناسایی می شود.
وی افزود: پرسنل شــرکت آب و فاضلاب در ایام 
اربعین با برنامه ریزی و تلاش جهادی جهت تامین 
آب زائرین در ورودی های استان پای کار بوده و 

خدمات مناسبی در خور شان زوار ارائه نمودند.
مدیرعامــل شــرکت آبفــای اســتان عنــوان 

کــرد: فــاز اول طــرح جهــاد آبرســانی بــه 
 روســتاهای اســتان بــا پیشــرفت 7۵ درصد 

در حال اجرا است.
ناصری ادامه داد: ایلام در حوزه جهاد ابرســانی و 

تامین آب روستاها جز 8 استان برتر کشور  است.
وی با بیان اینکه 6٢ درصد جمعیت استان تحت 
پوشش شــبکه فاضلاب قرار دارند، گفت: با بهره 
برداری شــبکه جمع آوری فاضلاب شهر آبدانان 
این میزان به 6۵ درصــد افزایش خواهد یافت که 

این رقم بالاتر از میانگین کشوری است.
مدیرعامل شرکت آبفای ایلام در ادامه با تبریك 
فرا رسیدن یازدهم دیماه سالروز تشکیل شرکت 

های آب و فاضلاب گفت:  رعایت نظم و انضباط، 
مدیریت هزینه ها، تســریع در اصــلاح و تعمیر 
شکستگی ها، تعامل با فرمانداران و امامان جمعه، 
انعکاس مطلوب فعالیت های شرکت و… همواره 
مورد توجه مدیران این شــرکت در شهرستان ها 

باشد.
معــاون برنامه ریزی و توســعه ســرمایه گذاری 
شــرکت ابفای ایلام نیز در این نشســت گفت: 
ارزیابی عملکرد مدیــران در 11 محور تخصصی 
و با 101 شــاخص) کیفی و کمی( و رتبه بندی 
بر اســاس تکنیك هایــی تصمیم گیــری چند 
معیاره)Saw,Topsis,Vikor( انجام شده است.

ملکیان افزود: سیســتم نرم افــزاری این ارزیابی 
منحصر بفرد بوده و با دقت بسیار سنجش عملکرد 
را ارزیابی می کند بطوریکه میزان خطای روشهای 
مورد اســتفاده بســیار ناچیز و کمتر از 1. درصد 

می باشد.
گفتنی اســت؛ در پایان، امــورات آب و فاضلاب 
شهرســتان های مهران، هلیلان، ایوان و ادارات 
تابعه آســمان آباد، صالح آباد و موسیان با اهدای 
 لــوح از ســوی مدیرعامل شــرکت ابفــا ایلام 

تقدیر شدند.

 مدیرعامل شرکت گاز استان مازندران گفت: از ابتدای 
اجرای طرح پایش مصرف گاز دستگاه های اجرایی و 
اماکن دولتی و عمومی با هدف مدیریت انرژی و رعایت 
الگوی مصرف تاکنون، جریان گاز بیــش از ۴ هزار و 
900 ســازمان و نهاد دولتی و عمومی و ویلاها در پی 

اخطارهای صادرشده، قطع شده است.
 به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران، 
قاسم مایلی رســتمی با اعلام این خبر اظهار داشت: 
هم زمان با فرارسیدن ایام سرد سال و لزوم صرفه جویی 
مشترکان در مصرف گاز طبیعی، ادارات گازرسانی از 

ابتدای آذرماه، اقدام به پایش مصرف همه سازمان ها، 
اداره ها و مراکز دولتی، عمومی، ویلاها و... کرده اند که در 
این ارتباط، از 37 هزار و 300 پایش انجام شده تاکنون، 
بیش از 6 هزار و 917 مورد اخطار قطع گاز صادر شده، ۴ 
هزار و 900 مورد قطعی گاز داشتیم و ۵0 سازمان هم از 
ورود به داخل سازمانشان ممانعت کردند که در صورت 
ادامه این روند، ضمن برخورد با دســتگاه مورد نظر، 

اسامی این دستگاه ها نیز اعلام خواهد شد.
 وی ادامه داد: این طرح همسو با اجرایی کردن بخش نامه 
صادرشده از سوی نهادهای حاکمیتی بالادست، وزارت 

نفت و دستورالعمل های ابلاغی از سوی شرکت ملی 
گاز ایران اجرایی می شــود.  مایلی رستمی با اشاره به 
انجام بازدیدهای ادواری توســط گروه های بازرسی 
این شرکت، از رعایت دمای 18 درجه در کلیه فضای 
داخلی ادارات، راهروها، فضاهای عمومی و سرپوشیده 
و همچنین اطمینان از خاموش بودن موتورخانه ها بعد 
از ساعت اداری نام برد که در فرآیند بازدیدها مورد توجه 
و تأکید قرار می گیرد.  مدیرعامل شــرکت گاز استان 
مازندران تصریح کرد: امسال در حوزه فرهنگ سازی 
مصرف بهینه و ایمن گاز برنامه های ویژه ای اجرایی 

شده که اطلاع رسانی از طریق بیلبوردهای سطح شهر 
و شبکه های اجتماعی از مهم ترین این رویکردها است.
 وی خاطرنشان کرد: با توجه به سراسری بودن شبکه گاز 
کشور و ضرورت پایش و کنترل مصارف، ضمن جریمه 
های گازبهای مشترکین پرمصرف، با انشعابات غیرمجاز 

گاز برخورد قانونی خواهد شد.

  ایلام - سرپرست اداره استاندارد استان ایلام گفت: 
31 فقره پروانه کاربرد علامت اســتاندارد از ابتدای 
سال تا پایان آذرماه در این استان صادر و تمدید مهلت 

شد. “یادگار علی محمدیدر گفتگویی با خبرنگاران  
اظهار کرد: از این تعداد 18 مورد صدور و 13 مورد نیز 

تمدید پروانه علامت استاندارد بوده است.
وی از ابطال 1٢ مورد پروانه علامت استاندارد طی 
سال جاری خبر داد و افزود: صدور پروانه کاربرد 
علامت اســتاندارد از جمله تکالیف قانونی برای 
حصول اطمینــان از رعایت الزامات اســتاندارد، 
استمرار کنترل کیفیت محصولات در واحدهای 
تولیدی تحت پوشش استان و ترغیب این واحدها 
به ارتقای کیفیت محصولات تولید شده بر اساس 

معیارهای سازمان ملی استاندارد، است.

سرپرست اداره کل استاندارد استان ایلام، تعداد 
واحدهای تولیــدی دارای پروانه اســتاندارد در 
اســتان را 117 مورد عنوان کرد و یادآور شــد: 
کارشناســان این اداره کل به صورت مســتمر به 
بازدید از خط تولید، مواد اولیه و شرایط نگهداری 
فرآورده، همچنین بررسی اسناد و مدارک مربوط 
به کالیبراسیون و آزمایشات انجام شده در واحد 
کنترل کیفیت شرکت می پردازند. علی محمدی 
بیان کرد: کارشناسان به طور تصادفی از کالاهای 
تولید شده جهت ارزیابی انطباق محصول تولیدی 
با اســتانداردهای ملی مربوطــه، نمونه برداری 

کرده و در صورت داشتن شرایط مذکور و انطباق 
آزمایشات با استاندارد ملی مربوطه، صدور پروانه 
اســتاندارد انجام می گیرد. وی خاطرنشان کرد: 
شهروندان می توانند برای اطلاع از اصالت و اعتبار 
محصولات دارای نشان استاندارد درج شده روی 
محصول به هنــگام خرید، کــد 10 رقمی ذیل 
علامت اســتاندارد روی محصول را به ســامانه 
پیامکی 10001۵17 ارســال تا با دریافت سریع 
پاسخ از اصالت کالا اطمینان حاصل کنند. ٢٢3 
واحد تولیدی زیر پوشش اداره استاندارد در استان 

ایلام وجود دارد که 1۴7 واحد آن فعال است.

صدور و تمدید ۳۱ فقره پروانه کاربرد علامت استاندارد در ایلام

News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت آبفا ایلام؛

ایلام در حوزه جهاد آبرسانی جزء ۸ استان برتر کشور است

به دلیل رعایت نکردن الگوی مصرف بهینه گاز؛

گاز بیش از 4000 سازمان و مرکز دولتی و عمومی مازندران قطع شد

از: اداره ثبت اسناد و املاک نور 
به کلیه مالکین مشــاعی پلاک ١٦٩۲ فرعی از ۲ اصلی بخش 
١0 حوزه ثبتی نور به اســامی مهدی جعفرزاده و کاظم دلیلی و 
احسان سمیع عادل وفریدون کشاورزوسیدابوالفضل عادلخو و 
سیدمهدی علوی و محمود دلیلی و لوپزهمپایی وصدیقه خواجه 
زاده و بتول شاهنواز هر کدام مالک یک سهم مشاع از ١١ سهم 

شش دانگ 
موضوع: اصلاحی 

باســلام و احترام نظر به اینکه آقای محمد علی اصانلو با ارائه 
وکالتنامه شماره ۳۷4٩٦ مورخ ١40۲/١/۲۲ تنظیمی دفترخانه 
۳۲۷ رویان بوکالت از سوی مصطفی عابدین دوست احدی از 
مالکین مشــاعی پلاک ١٦٩۲ فرعی از ۲ اصلی بخش ١0 حوزه 
ثبتی نوربه آدرس: ایزدشهر-شهرک آکام شهر تقاضای صدور 
سند مالکیت از این اداره در اجرای قانون حدنگار نموده است و 
با بررسی کارشناسان و انطباق نقشه وضع موجود باسند مالکیت 

اولیه مشخص گردید، طول و اضلاع پلاک یاد شده بدون تغییر 
مساحت و تجاوز به مجاورین ، دستخوش تغییرات گردیده است 
لذا بدین وسیله به جنابعالیان اعلام میگردد چنانچه به اصلاح 
پلاک یادشده اعتراضی داشته باشید می توانید ظرف مدت ١0 روز 
به این اداره مراجعه فرمایید. بدیهی است در صورت عدم حضور و 
عدم وصول اعتراض در مهلت قانونی مزبور وپس از انقضای مدت 
یاد شده از تاریخ انتشار این اداره راسا نسبت به اصلاح پلاک اقدام 

خواهد نمود.شناسه آگهی ١٦۳0١05
تاریخ انتشار: ١0/0٦/١40۲ 

علی سعادتی 
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نور 

مفقودی
ســند کمپانی و فاکتــور فروش خــودرو پــژو ۲0٦ مدل 
١۳٩١ به شــماره موتور ١4١٩١00٦۷٩٦ و شــماره شاســی 

IRFC91R21SL576418 و شماره انتظامی 4١۳ه 55ایران 
 4٦ متعلق به عذرا یزداندوست به شماره ملی ۲5٩0۳٦۷05۸ 

می باشد مفقود گردیده از درجه اعتبار ساقط است .

مفقودی  
مجوز نگهداری سلاح  ساچمه زنی تک لول ته پر چخماقی کالیبر  
١۲ به شماره بدنه  ١0۷۷٦  ساخت ترکیه بنام آقای شهرام مومنی 

مفقود و فاقد اعتبار می باشد.    لرستان

مفقودی
 برگ ســبز و ســند کمپانی و کارت خودرو ســواری پراید 
نقره ای صبا جی تی ایکس به شماره پلاک ٩٦ج4١۷ ایران ۳١ به 
  S1412282125037 شماره موتور 005٦٩٦۳١ و شماره شاسی
 به نام ســید اصغر طاهری مفقود گردیده و از اعتبار ســاقط 

است.
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

در اين نوشــتار به 16 واژه يا عبارت پرداخته مي شــود كه در رزومه نويسي بايد 
 از آنها اجتناب شود. يك رزومه كه خوب نوشــته شده باشد، مي تواند به گرفتن 
يك شغل عالي بينجامد. كارجويان با اجتناب از اصطلاحات زائد و منسوخ مي توانند 
پيام شان را برسانند و از صف جماعت كارجويان خارج شوند و شغل بگيرند.در اينجا 

فهرستي از واژگاني آمده است كه بايد در رزومه نويسي از آنها اجتناب شود: 

 ۱. پركار
وقتي شركت كرير بيلدر سال گذشته از 22۰۰ مدير كارگزيني نظرسنجي كرد، 
دريافت كه واژه »پركار« رنج آورترين اصطلاح است كه در رزومه نويسي از آن 
استفاده مي شود. لورنز مي گويد: »هر آدمي مي تواند بگويد »پركار«، »بهترين 
اولاد«، يا »خلاق« است. كارفرمايان مي خواهند بدانند چه چيزي يك كارجو 
را منحصر به فرد و متمايز مي كند و چگونه مي تواند براي سازماني مشخص كه 

به آن درخواست كار داده است، ارزش افزايي كند.«

۲. تلفن
الي امدور، مربي كارآموزي مي گويد: هيچ دليلي ندارد كه شما واژه »تلفن« 
را در جلوي شماره تلفن واقعي بگذاريد. وي مي گويد: »بسيار بچه گانه است 
چون آنها مي دانند كه شماره تلفن شماست.« همين قاعده در مورد رايانامه 

)ايميل( نيز صادق است. 

۳. نتيجه  گرا
لوز تر مي گويد: »به جاي اينكه فقط بگوييد شما نتيجه گرا هستيد، بنويسيد 

چكار كرده  ايد كه واقعا به نتيجه رسيده است و اين نتايج چه بوده اند.«

۴. مسئول
آليسا گلبارد، موسس و رئيس هيات مديره شركت رزومه  نويسي استراتجيز 

مي گويد واژه هاي زائد مثل »مســئولِ«، »ناظرِ«، يا »سرپرســتِ« 
غيرضروري و پيچيده هستند و تجربه شما را پنهان مي كنند. 

وي توصيه مي كند: »روراست باشــيد، خلاصه بنويسيد 
و از واژگاني اســتفاده كنيد كه توانمندي ها و تجارب و 
سوابق واقعي شما را توصيف كنند « و مي گويد به جاي 
نوشتن »مسئول آموزش انترن ها يا كارآموزان« بنويسيد: 

»كارآموزان يا انتزها را…. آموزش داده ام.«

۵. بسيار واجد شرايط 
مك دانلد مي گويد اســتفاده از اصطلاحاتي مثل »بسيار واجد 
شرايط« يا »بسيار با تجربه« يا »بسيار حرفه اي« شما را براي يك 
شغل مناسب تر جلوه نمي دهد، در حقيقت ممكن است اثر منفي 
و معكوسي داشته باشــد. او مي گويد »به جاي آن بر مهارت  ها، 

دستاوردها و سوابق و گواهي ها و مداركي كه نقش و توانمندي شما 
را تعريف مي كنند، تمركز كنيد.«

۶. همه كاره 
ريتا فريدمن مي گويــد »نه تنها ايــن واژه تداعي مي كند كــه داريد براي 
سيب زميني سرخ كرده )كار( له له مي زنيد و التماس مي كنيد، بلكه به عنوان 

واژه رمزگشايي  شده بسيار بسيار كهنه شناخته مي شود.«

۷. مدارك و منابع در صورت لزوم و درخواست ارسال مي شود
گلبارد مي گويد »اين عبارت از مد افتاده به صورت غيرضروري شما را سالخورده 

و فرتوت نشان مي دهد. اگر شما به مصاحبه دعوت شويد از شما مدارك شغلي و 
تحصيلي شخصي و حرفه اي را خواهند خواست، پس ضرورتي ندارد اين جمله 

كليشه اي را بياوريد.«

۸. هما 
ويكي اليور، نويســنده كتــاب »واژگان فروش قدرتمند« و »3۰1 پاســخ 
هوشمندانه به پرسش  هاي مصاحبه هاي شغلي دشوار« مي گويد شما بايد ابتدا 
تمام كلمات يك سرواژه يا كوته نوشت را بنويسيد و سپس سر واژه يا كوته نوشت 
را در پرانتز بگذاريد. مثلا »هما« بايد به اين صورت خوانده شود، »هواپيمايي 
ملي ايران )هما(«وي توضيح مي دهد: »حقيقتا دشــوار است كه كارمندان 

كارگزيني دائما به يك تكه كاغذ رجوع كنند تا اسامي اصلي را پيدا كنند.«

۹. علاقه مند به كار گروهي
مك دانلد مي گويد: »چه كسي نمي خواهد بازيگر يك تيم كاري باشد؟ اگر 

شما علاقه مند به كارگروهي نباشيد به احتمال زياد آن شغل را نمي گيريد.«
استفاده از اين اصطلاح اصلا شما را از ديگر داوطلبان متمايز نمي كند. در عوض 
از يك مثال استفاده كنيد كه بگويد چگونه وقت، پول و منابع شركت را در يك 

پروژه تيمي يا در همكاري با ديگران صرفه جويي خواهيد كرد. 

۱۰. جاه طلب و زرنگ
فريدمن مي گويد: »البته كه شــما هرگز نخواهيد 

گفت »تنبل« هســتيد ولي اگر خودتان را 

در رزومه زرنگ، بلندهمت، يا جاه طلب بخوانيد بي معني و غلط  انداز 
اســت.«وي مي افزايد: »اين اصطلاح تلويحا مي گويد هدف شما اين 
است كه اول شغل را بگيريد ولي به ســرعت به دنبال ترقي كردن در 
شركت هستيد چون به شغل درخواســتي قانع نيستيد و اين باعث 
مي شــود كارفرما مجبور شــود به دنبال كارمند جديدي در آينده 

نزديك باشد.«

۱۱. مايكروسافت ورد 
گلبارد مي گويد »فرض مي شود شما خبرگي و مهارت پايه را در مايكروسافت 
آفيس داريد، ديگر نيازي نيست آن را در رزومه بياوريد، مگر آنكه شما مهارت 

كاملا حرفه اي و تخصصي داشته باشيد.«

۱۲. سختكوش
حقيقت اين است كه شركت ها بدون شك قبول نمي كنند شما پرتلاش و 
سختكوش نباشيد يا مثل كسي باشيد كه فقط هدفش گرفتن شغل است 
ولي اصلا فكر نكنيد كه با نوشــتن واژه »سختكوش« مديران كارگزيني 
متقاعد مي شوند شما سختكوش هستيد. مك دانلد مي گويد »مثال هاي 
محكمي بياوريد كه چطور مي توانيد يك محصول را بيشتر توليد كنيد، تا 

اينكه از كليشه هاي فراموش شده و منزجركننده استفاده كنيد.«

۱۳. راستگو 
فريدمن مي گويد »راستگويي از آن چيزهايي است كه بايد نشان بدهي نه 
اينكه فقط بگويي.«وي مي افزايد: فكر نكنيد بعضي از داوطلبان كه رقيب 

شما هستند خودشان را »دروغگو« يا »دورو« توصيف مي كنند.

۱۴. وقت شناس
وقت شناســي خصيصه اي باارزش و عالي اســت ولي اين يك اصل اوليه 
و بديهي براي گرفتن يك شــغل اســت. پس به خودتان زحمت ندهيد 
و فضاي رزومه تان را به هــدر ندهيد. به جــاي آن مطالب و اطلاعات 

مفيدتري را بياوريد. 

 „ .۱۵
جز آنكه اين نماد به عنوان علامت نقل قول يا گفتاورد 
باشــد از آن براي تكــرار يا ايضا اســتفاده نكنيد. 
از زبان متني غيررســمي پرهيز كنيــد. گلبارد 
مي گويد: »يك رزومه يك ســند رسمي است و 
اغلب نخستين برداشت و خاطره اي است كه يك 
كارفرما از شما به ذهن مي سپارد. زبان كسب و كار 
تجاري بايد آنگونه استفاده شــود كه از تاثير منفي 
واژگان يا نمادهاي غيررســمي يا شــيوه نگارش ضعيف 

پرهيز شود.«

۱۶. مردم دار
الوير مي گويد كليشه هايي مثل »مردم دار« را نمي توان ثابت كرد و 
كارمندان كارگزيني به دفعات اين عبارت را شنيده اند و احتمالا به محض 
اينكه آنها را ببينند چشمان شان ناخودآگاه از متن منحرف مي شود و حتي 

ممكن است بقيه متن را نخوانند.
businessinsider  :منبع
ترجمه: بازده 

۱۶ واژه كه هرگز نبايد در رزومه بنويسيد

منابع و دارايي هاي نامشهود
گاها منابع و دارايی هاي نامشهود سازمان مترادف 
هم تلقي مي شوند كه در واقع اينگونه نيست. دانش 
و تجربه نيروي انساني هر سازمان مهم ترين منبع 
نامشهود سازمان تلقي مي شود ولي دارايي نامشهود 
سازمان نيست. يعني سازمان مالكيتي نسبت به 
آن نداشته و مديران حق دخل و تصرف و فروش 
آن را ندارند. اين منابع در دسترس مديران بنگاه 
بوده و امكان استفاده از آنها را دارند كه گاها هزينه 
و ســرمايه گذاري نيز ازطرف سازمان براي كسب 
آنها صورت نگرفته اســت. دارايی هاي نامشهود 
مانند برند در مالكيت شــركت، حتمــا هزينه و 
سرمايه گذاري براي به دســت آوردن آنها صورت 
گرفته وامكان دخل و تصرف براي مديران و صاحبان 
بنگاه وجود دارد. به طور كلي دارايی هاي نامشهود 
در مالكيت بنگاه اســت و منابع نامشهود فرصت 
داخلي و محيطي اســت كه مهم ترين آن دانش و 
تجربه نيروهاي انساني موجود در سازمان است كه 

استفاده ازآن مهارت و توانايي ويژه مي طلبد. 
@eghtesaderooz

ركود تورمي در ايران
پديده ركــود تورمي به بروز همزمــان دو معضل 
اقتصادي نرخ بالاي رشــد تورم و نرخ پايين رشد 
اقتصادي اشاره دارد كه عوارض و پيامدهاي بسيار 
نامطلوبي از جنبه هاي مختلف بر جامعه تحميل 
مي كند.  هرچند افت و خيزهاي ناشي از چرخه هاي 
تجاري )دوره هاي ركود و رونق در اقتصاد( در ظاهر 
امر ممكن است مخرب به نظر آيند اما در بينشي 
عميق تر باعث حذف بنگاه هاي كم بازده از فضاي 
اقتصاد كشور مي شوند ولي در اين ميان آنچه نياز به 
توضيح دارد، وقوع ركود يا تورمي است كه فراتر از 
اين افت و خيز هاي طبيعي روي مي دهد. ركود تورمی 
سال هاي اخير در ايران، يكي از همين مصداق هاست 
كه بايد به طور دقيق موشكافي شود. اقتصاد ايران 
به طور مشخص از تابستان 9۰ تا بهار 92 شرايط 
 بسيار ويژه اي را تجربه كرد: توليد 14 درصد، مصرف

 13 درصد و سرمايه گذاري 36 درصد افت داشته اند 
و در عين حال سطح قيمت ها و نرخ ارز به ترتيب 

رشدي 7۰ و 2۰۰ درصدي را شاهد بوده اند. 
مرجع ايراني علم اقتصاد

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی

متقاعد كردن ديگران يكي ديگر از مهارت هاي پايه اي و مهم مديريت است. 
مديران از اين طريق مي توانند خواســته هاي خود را بدون مقاومت از سوي 

ديگران مطرح كنند و نتيجه مثبت بگيرند. در صورتي 
كه نتوانيد اين مهارت را بياموزيد مجبور مي شويد براي 

انجام خواسته هاي تان متوسل به دستور دادن شويد. 
براي متقاعد ســازي كاركنان تــان اول بايد خودتان 

درباره خواســته تان متقاعد شــده باشيد. سپس 
اقدام بــه متقاعد كردن ديگــران كنيد، در غير 
اينصورت نمي توانيد ديگــران را وادار به كاري 
كنيد كه خودتان به آن اعتقاد نداريد. براي اين 
كار ابتدا با خودتان خلوت كنيد و ببينيد چقدر 
به خواسته تان اعتقاد داريد و خواسته اي را كه 

داريد خودتان قبول داريد يا خير؟

در مرحله بعد نياز به پذيرفته شدن از ســوي آنان و جلب اعتماد آنان داريد. 
در راســتاي اين كار ضروري اســت كه ارتباط و تفاهم خوبي با آنان داشته 
باشيد تا اعتماد آنان نيز جلب شود. جلب اعتماد را بايد هميشه 
 ســرلوحه كار خود قرار دهيد تا هميشــه نزد آنان

 يك حساب عاطفي قوي داشته باشيد. ازاينرو سعي 
كنيد همواره در زمينه هاي مختلف اعتماد ديگران 
را نســبت به خود افزايش دهيد. براي اين كار بايد 
اصول انضباطي رفتاري را رعايت كنيد. به منافع 
كوتاه مدت توجهي نداشــته باشيد و روي منافع 
بلندمدت سرمايه گذاري كنيد. الگوهاي رفتاري 
كاركنان و رئيس خود را به خوبي شناسايي كنيد. 
الگوهاي رواني و رفتاري آنها نقش بسيار مهمي در 

موفقيت شما در متقاعد كردن آنان دارد.

توانايي متقاعد كردن را در خود تقويت كنيد

قوانين  نه گانه موفقيت
۱- قانون تصميم

مصمم بــودن از ويژگي هاي اساســي افراد 
موفق است. در زندگي شــما، هر حركتي به 
سمت پيشرفت، هنگامي حاصل مي شود كه 

تصميمي روشن و قاطعانه گرفته باشيد. 
۲- قانون تمركز

انسان روي هرچيزي كه متمركز شود، افزايش 
آن را خواهد ديد و اگر روي خوبي هاي زندگي تمركز كند، خوبي هاي بيشتري نيز 
ايجاد خواهد كرد. ميلياردرها چيزهاي خوبي را كه در زندگي دارند، مي شناسند و 

هميشه سپاسگزار وجود آنها هستند. 
۳- قانون تمرين

هر چيزي را كه مرتبا تمرين كنيد تبديل به يك عادت جديد مي شود.
شما مي توانيد رويكرد توانايي ها و كيفيت خوشبختي و موفقيت را در خود بپرورانيد، 
به اين صورت كه قوانين موفقيت را براي خود آنقدر تكرار كنيد تا جزئي از شخصيت 

شما شوند. 
۴- قانون تخصص

براي موفقيت در تجارت، بايد ابتدا محصول يا خدمات خصوصی را انتخاب كنيد و 
سپس تمام توانايي خود را براي انجام كار با بهترين روش به كار گيريد. يكي از دلايل 

اصلي شكست در تجارت غير تخصصي كار كردن است. 
۵- قانون كهنگي

هر چيزي كه مورد استفاده قرار مي گيرد كهنه خواهد شد. محصولات يا خدمات 
امروز به دليل تكنولوژي پويــا و رقابت از همان ابتدا در فرايند كهنه شــدن قرار 
مي گيرند. عرضه كــردن محصولي با ويژگي هاي جديد يكــي از رمزهاي اصلي 

موفقيت است. 
۶- قانون جايگزيني

ذهن خودآگاه شــما در آن واحد فقط مي تواند يك فكــر را در خود جاي دهد، يا 
مثبت يا منفي. شما مي توانيد با جايگزين كردن افكار مثبت به جاي افكار منفي 
به خوشبختي دست پيدا كنيد. ذهن مانند باغي اســت كه در آن گل مي رويد يا 

علف هرز. 
۷- قانون استقامت

معيار ايمان به خود، توانايي استقامت در برابر سختي ها، شكست ها و نااميدي ها 
است. استقامت ويژگي اساسي موفقيت است. اگر شما به اندازه كافي استقامت كنيد، 

طبيعتا سرانجام موفق مي شويد.
۸- قانون خدمت

پاداش هايي كه در زندگي مي گيريد با ميزان خدمت شما به ديگران رابطه مستقيم 
دارد. هرچه بيشــتر براي بهبود زندگي و ســعادت ديگران كار و مطالعه كنيد و 
توانايي هاي خود را افزايش دهيد، در عرصه هاي مختلف زندگي خود نيز پيشرفت 

بيشتري به دست مي آوريد. 
۹- قانون انتخاب

زندگي شما، نتيجه انتخاب هاي شما تا اين لحظه است و چون هميشه در انتخاب 
افكار خود آزاد هستيد، كنترل كامل زندگي تان و تمامي آنچه براي تان اتفاق مي افتد 

در دست شماست. 

ترويج فرهنگ نادرست كار در جامعه
  سيد كاظم دوست حسيني، استاد دانشگاه

در تشريح مشكل بيكاري و علل و عوامل آن ابتدا بايد بپذيريم كه بيكاري، اصولا 
پديده اي نيست كه به طور ناگهاني بروز كند و به سرعت نيز از بين برود لذا توجه 
مداوم نهادهايي در دولت نظير سازمان مديريت و برنامه ريزي و وزارت تعاون كار و 
رفاه اجتماعي به نرخ بيكاري، به عنوان يك شاخص هشدار  دهنده در سنوات قبل 
مي توانست به حل مشكل بيكاري قبل از رسيدن به مرحله بحراني كمك كند. در 
اين ميان پيش بيني معضل بيكاري براي نيروهاي تحصيلكرده و برنامه ريزي براي 
جلوگيري از آن توسط سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور ، به مراتب راحت تر 
بود. در حال حاضر بديهي است كه اگر هم سياست هاي درستي براي رفع بيكاري 

اتخاذ شود، نمي توان انتظار داشت كه اين معضل در اندك زماني مرتفع شود. 
دومين نكته توجه به بيكاري در هر كشور به صورت مشكل خاص همان مردم و 
جغرافياست و ممكن است يك راه حل عمومي براي همه كشور ها وجود نداشته 
باشد. به طور كلي بيكاري نتيجه ركود در اقتصاد و ركود هم خود يا ناشي از فقر 
اقتصادي يا عدم بازده كافي براي سرمايه گذاري در بخش مولد اقتصاد است. 
درنتيجه مي توان گفت كه مشكل بيكاري در كشــورهاي  آفريقايي احتمالا 
به دليل فقر اقتصادي و فقر دانش است ولي در كشور ما ممكن است علت آن 
فرهنگ نادرست كار در جامعه و عدم مسئوليت پذيري كارگر، كارفرما و دولت 
باشد . متاسفانه نگاه محض اقتصادي به سرمايه گذاري در صنايع و توليدات 
كاربر از سوي بخش خصوصي از يك طرف و فقدان سياست هاي پولي، مالي 
و حمايتي از ســوي دولت از طرف ديگر بخش توليد اشتغالزاي كشور را فلج 
كرده اســت. با يك نگاه و بررســي كلي در فرايند جذب نيروي كار مي توان 
به راحتي دريافت كه گلوگاه هاي ايجاد شــغل در حال حاضر نبود سرمايه و 
منابع مالي و همچنين كمبود نيروي كار با دانش و باانگيزه و كم توقع نيست. 
به نظر مي رسد فرهنگ غلط اقتصادي كه در استفاده از رانت و كسب درآمد 
كلان بدون پذيرفتن زحمت و ريســك ظهور و بروز پيدا كرده ، علت اصلي 
بي توجهي به اشتغال بوده است. دولت بايد بپذيرد كه بيكاري داراي هزينه هاي 
اجتماعي ، سياســي و فرهنگي فراواني اســت كه مي توان آثار اين هزينه ها 
را با شــاخص هاي اقتصادي و به صورت عدد و رقم برآورد كرد. در اينصورت 
دولت مي تواند اين هزينه را به شــكل ديگر مثلا از طريــق اعطاي معافيت 
 مالياتي، يارانه نقدي و غيرنقدي و تسهيلات اعتباري ارزان قيمت به طرح ها و
 كســب و كارهاي اشــتغالزا تقبل كند. بديهي اســت بايــد در مقابل براي 
فعاليت هاي خيلي درآمدزا و پرسودي هم كه اشتغال زيادي ايجاد نمي كنند 
يا به افزايش مشاغل كاذب مي انجامند، ماليات سنگين تري وضع شود و نيز 
از دريافت هرگونه تســهيلات مالي و اعتباري منع شــوند. همواره  بر برخي 
مسائل اعتقادي و اخلاقي از جمله كسب وكار مشــروع و حلال ولو با سودي 
 كمتر ، تاكيد شده است كه اين موضوع  به ترويج فرهنگ اشتغالزايي كمك

 زيادي مي كند.
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